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Obsazenost a ceny
pražských hotelů
v roce 2024 

Asociace hotelů a restaurací České republi-
ky zveřejnila ve spolupráci se společností
STR Global data výkonu ubytovacích zaříze-
ní v Praze za rok 2024. Celorepubliková da-
ta očekáváme od ČSU v nejbližší době. Pra-
ha potvrdila svůj potenciál dalšího rozvoje
cestovního ruchu, který přináší ročně nema-
lé příjmy do veřejných rozpočtů a podporu-
je pracovní místa nejen ve svém sektoru,
ale i v ostatních službách a obchodu. 

Hoteliéři v hlavním městě mají za sebou poměr-
ně úspěšný rok, kdy čtyř a pětihvězdičkové hote-
ly dosáhly roční průměrné obsazenosti 75,2 %,
což je pětiprocentní nárůst oproti roku 2023, kdy
byla obsazenost 70,8 %. Průměrná cena se v tom-
to segmentu ubytování zvýšila téměř o 6 eur na
115,92 eur za obsazený pokoj a noc (v roce 2023
byla průměrná cena 110,23 eur).

Praha dosáhla v loňském roce průměrné
obsazenosti o 3 % vyšší než Vídeň, o 5 % oproti
Budapešti a přibližně o 12 % vyšší než Bratisla-
va. Se svou průměrnou cenou je však Praha stá-
le levnější přibližně o 20 % než Vídeň a o 6 % je
průměrná cena ubytování nižší v Praze než
v Budapešti.

Celorepublikově očekává AHR ČR průměr-
nou obsazenost hotelů a penzionů na úrovni
65 %, ale bližší data by měl zveřejnit ČSÚ. 

Václav Stárek, prezident AHR ČR, k tomu
uvedl: „Jsme rádi, že se daří přilákat i opakova-
ně turisty do našeho hlavního města. Hotely ge-
nerují ročně více než půl miliardy korun do roz-
počtu města, a přesto cestovní ruch ne všichni
politici vnímají jako jeden z důležitých zdrojů
podnikání a zaměstnanosti. Jak jinak si vysvět-
lit, že v loňském roce nebylo ze strany zastupite-
lů naplněno naše společné memorandum
o tom, že jasně limitovaná část finančních pro-
středků z poplatku za pobyt se bude vracet zpět
do podpory cestovního ruchu? V minulosti
jsme jasně prokázali, že investice do kultivace
turizmu a propagace Prahy se vyplácí.“ (tz)

Počet transakcí na trhu fúzí a akvizic loni
v České republice stoupl o 6 % na 101. 
Naopak objem transakcí se snížil téměř na
polovinu hodnoty, která byla dosažena
v roce 2023, tedy na 2,94 miliardy eur
(zhruba 74 miliard korun). 

Nejvýznamnější transakcí na území ČR byla lo-
ni akvizice portfolia CT Real Estate zahrnující
deset logistických parků na území ČR a Sloven-
ska, které koupila americká investiční společ-
nost Blackstone prostřednictvím firmy United
Crystal. Šlo přitom o jednu z největších realit-
ních transakcí roku 2024 na území Evropy, a to
za 470 miliónů eur (zhruba 12 miliard korun).
Pro investory jsou atraktivní sektory počítačo-
vého softwaru, automatizace, digitalizace, robo-
tizace či energetiky, zdravotnictví a infrastruk-
tury. Vyplývá to ze statistik poradenské společ-
nosti TPA.

V celém středoevropském regionu (Albá-
nie, Bulharsko, Černá Hora, Česká republika,

Chorvatsko, Maďarsko, Polsko, Rakousko, Ru-
munsko, Slovensko, Slovinsko a Srbsko) klesl
loni meziročně počet transakcí o 4 % na 877. Je-
jich objem zároveň klesl na 22,7 miliardy eur
(zhruba 572 miliard korun) z 40,7 miliardy eur
(zhruba 1,02 biliónu korun) v roce 2023. Nej-
větší transakcí v roce 2024 byl v celém regionu
prodej 100 % maďarské dopravní společnosti
Budapest Airport Zrt za 4,3 miliardy eur (zhru-
ba 108 miliard korun).

„Pokud bychom měli závěry analýzy struč-
ně shrnout, tak se předpokládané oživení na tr-
hu fúzí a akvizic v roce 2024 nedostavilo. Oče-
káváme, že se oživení přesune na rok 2025,“
uvedl Jiří Hlaváč, partner TPA Valuation & Ad-
visory. Doplnil, že pro investory jsou atraktivní
sektory počítačového softwaru, automatizace,
digitalizace a robotizace či telekomunikací
a zvýšená atraktivita zůstává v oblasti energeti-
ky, zdravotnictví a infrastruktury. „Dlouhodobě
trvá také zájem o výrobu s unikátním produk-
tem. Situaci na trhu dále ovlivňuje konflikt na
Ukrajině, který je pro potenciální investory po-

kračujícím omezením v podobě nejistoty bu-
doucího vývoje v celém regionu,“ upřesnil Jiří
Hlaváč. 

V samotném čtvrtém čtvrtletí loňského ro-
ku v České republice počet i objem uskutečně-
ných transakcí v meziročním srovnání stoupl.
Na území ČR či se zapojením ČR se tak usku-
tečnilo 32 transakcí za zhruba 1,2 miliardy eur
(30,2 miliardy korun). Ve stejném období ro-
ku 2023 to bylo 29 transakcí za 1,16 miliardy
eur (cca 29,2 miliardy korun). Největší transak-
cí v ČR byla v posledním čtvrtletí loňského roku
již zmíněná akvizice portfolia CT Real Estate,
které zahrnuje deset logistických parků na úze-
mí ČR a Slovenska s celkovou plochou půl
milió nu čtverečních metrů.

V celém středoevropském regionu klesl ve
čtvrtém čtvrtletí loni meziročně počet transakcí
o 31 na 191. Jejich objem se zároveň snížil na 
3,9 miliardy eur z 5,8 miliardy eur ve stejném
období o rok dříve. Nejvíce transakcí bylo za-
znamenáno opět v Polsku, zemí s největším ob-
jemem se stala Česká republika. (tz)

Co přimělo dvojici někdejších šéfů, kteří
opustili brány korporátu, k tomu, aby zalo-
žili vlastní poradenskou společnost? Kdy si
uvědomili, že mají trhu co nabídnout? A co
to vlastně je? Když řeknu, že se dokážou
postarat o to, aby firma prosperovala, od-
stranila prvky, které ji brzdí, zlepšila své vý-
sledky a našlápla si cíleně na další rozvoj,
budete si myslet, že vyprávím pohádky. Ta-
kových už tady přece bylo! Jenže nikdy ne-
říkej nikdy. Firma AuDePor s.r.o. má v ma-
líčku procesy, které dokážou podnikání po-
sunout výš, a navíc jsou její zakladatelé ži-
votními optimisty. Vědí, že vše složité se dá
zjednodušit a vše negativní lze přeměnit
v to dobré. Léty budované know-how, cize-
lované po celý profesní život, nyní přináší
výsledky. Jejich klientům. Rozhovor s Jaro-
slavem Jaroměřským a Lukášem Musílkem
odkryje víc:

Co vás vedlo k založení firmy právě s tímto
zaměřením?

Lukáš Musílek: Hlavním motivem bylo využít
naše zkušenosti a znalosti ve prospěch klientů,
které známe nejlépe a se kterými jsme vlastně
téměř celý profesní život spolupracovali, tedy ve
prospěch prodejců aut. 
Jaroslav Jaroměřský:
A také chuť pokračovat
v oboru, nadále spolu-
pracovat. Baví nás být
v první linii v kontaktu
přímo s klienty. 

Vstupujete už do tře-
tího roku působení
na trhu. Dopadly ty
první dva tak, jak jste si představovali? Nebo
došlo na nějaké překvapení? 

Lukáš Musílek: Největší pozitivní překvapení je
v tom, že každá zakázka je jiná, šijeme řešení
opravdu na míru, a právě ta rozmanitost nás
hodně naplňuje. I když si říkáme, že máme
„produkty“, tak to vlastně tak není, jsou to spíše

oblasti, ale reálný produkt vzniká při definici
zakázky s klientem, a hlavně pak při zpracování
výstupu a konkrétního efektu pro něj. Steak si
také můžete dát v restauraci na spoustu způso-
bů a každý klient ho chce připravit trochu jinak
a očekává od něj něco jiného. 

Těší nás, že se nám podařilo skutečně po-
moci některým klientům. To byl hlavní cíl, ově-

řit si v praxi, že o naše
služby je na trhu zá-
jem, a to se potvrdilo.
Někteří z nich nás do-
konce ocenili i vyda-
nou referencí, což nás
velmi povzbudilo. Sa-
mozřejmě ve vztahu je
ošetřena povinnost
mlčenlivosti, protože

často řešíme interní, složitá, a i dost „privátní“
témata, o to je milejší, když klient veřejně ocení
výsledek naší spolupráce s ním. 
Jaroslav Jaroměřský: K tomu překvapení –
ano, i na to došlo. Původně jsme očekávali, že
klienti s námi budou co nejvíce hledat „doda-
tečné zisky“, prostě cestu k dalším výnosům
a současně úspory v nákladech, už proto, že

naše praxe je hodně spojena s finančním sekto-
rem. Realita je ale jiná, a vlastně z toho máme
radost. Protože většina klientů se nejprve
s poptávkou u nás zaměřila na změny v organi-
zaci firmy, zejména nastavení modelu řízení
a procesů s tím spojených. 
Lukáš Musílek: Co nás velmi těší, je, že hodně
majitelů firem, kteří jsou současně téměř vždy
i ředitelé, pochopilo, že nemohou firmu řídit sa-
mi a že je nutné dát větší díl důvěry i střednímu
managementu, nebo dokonce ten střední mana-
gement povýšit na nejvyšší řídicí úroveň. Tím
má majitel možnost stáhnout se z denní rutiny,
víc času mu zbývá jak pro sebe, tak i pro strate-
gické myšlení a rozhodování. 
Jaroslav Jaroměřský: S tím souvisí další nosné
téma, které nakonec klienty často zajímá víc,
než okamžité finanční efekty, a to je téma ná-
stupnictví a jeho příprava. Jak nástupnictví v ří-
zení, tak příprava nebo realizace předání firmy
další generaci. Prostě hodně majitelů už toho
má lidově řečeno dost a rádi by zapojili své děti
nebo jiné kandidáty, třeba i z managementu fir-
my, do vlastnické struktury, a předali jim tak
hlavní zodpovědnost. 

pokračování na straně 4
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Oživení na trhu fúzí a akvizic se loni nedostavilo
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I když si říkáme, že máme „produkty“,
tak to vlastně tak není, jsou to spíše
oblasti, ale reálný produkt vzniká při
definici zakázky s klientem, a hlavně 
pak při zpracování výstupu
a konkrétního efektu pro něj. 

Lukáš Musílek a Jaroslav Jaroměřský, jednatelé firmy AuDePor s.r.o.
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Zaměstnanecké benefity se mění
Rok 2025 znamená důležité změny v za-
městnaneckých benefitech, které se do-
tknou soukromého i veřejného sektoru. No-
vá opatření přinášejí zavedení samostat-
ných limitů pro zdravotní a volnočasové be-
nefity, zvýšení maximální výše příspěvku na
stravování a větší flexibilitu při využívání
prostředků FKSP. Podle dat Edenred mapu-
jících útratu zaměstnanců bylo v minulém
roce využito téměř 56 % volnočasových be-
nefitů v oblasti zdraví. 

Péče o zdraví se stává čím dál důležitějším
aspektem života napříč generacemi. Podle prů-
zkumu STEM/MARK jsou například benefity
v lékárnách atraktivní až pro 89 % zaměstnanců
v generaci X a Y – tedy u zaměstnanců naroze-
ných před rokem 1996. 

Oblast zdraví spadala do roku 2024 do vol-
nočasových benefitů. Od letoška je tento limit
rozdělený na dvě samostatné kategorie – volno-
časové a zdravotní benefity. Zákonodárci při
schválení nové kategorie zaměstnaneckých be-
nefitů tak reflektovali rostoucí důraz na preven-
ci a péči o zdraví zaměstnanců a dlouhodobé
snížení výdajů státu na zdravotní a sociální sy-
stém. Volnočasové benefity jsou osvobozeny od
daně do výše poloviny průměrné mzdy, což pro
rok 2025 činí 23 278,50 Kč, a zahrnují následu-
jící položky:
■ Použití vzdělávacích a rekreačních zařízení

nebo poskytnutí rekreace a zájezdu,
■ Použití zařízení péče o děti předškolního vě-

ku, včetně mateřské školy, podle školského
zákona,

■ Použití knihovny zaměstnavatele,
■ Příspěvek na kulturní nebo sportovní akce,
■ Příspěvek na knihy (mimo knih s reklamou

přesahující 50 % obsahu).

Tuto změnu vítají jak zaměstnavatelé, tak
odborové svazy. „Podle našich dat zaměstnanci
v roce 2024 využili více než polovinu volnočaso-
vých benefitů právě na zdraví. Zavedení zcela
nového limitu pro zdravotní benefity vnímají
zaměstnavatelé jako krok správným směrem,
který reaguje na současné trendy a nabízí jim
efektivní způsob, jak se starat o wellbeing svých
zaměstnanců,“ uvedla Aneta Martišková, členka
vedení společnosti Edenred, a dodala, že mezi
další oblíbené kategorie patří především cesto-
vání (14,24 %), knihy (6,21 %), optika (8,84 %)
a sportovní aktivity (4,66 %). Tento trend uka-
zuje, že zaměstnanci stále častěji využívají bene-
fity nejen k relaxaci a vzdělávání, ale i k podpoře
svého zdraví a aktivního životního stylu.

Nový limit zdravotních benefitů 
ve výši průměrné mzdy
Zdravotní benefity mají také nově stanovený li-
mit, který v roce 2025 činí 46 557 Kč. Tento li-
mit zahrnuje pořízení zboží nebo služby zdra-
votního, léčebného, hygienického a obdobného
charakteru od zdravotnických zařízení nebo
pořízení zdravotnických prostředků na lékařský
předpis. 

Jde například o tyto položky:
■ Zajišťování pravidelných preventivních lé-

kařských prohlídek (které nově nejsou ze zá-
kona povinné),

■ Očkování zaměstnanců proti chřipce nebo
žloutence,

■ Poskytování léčivých přípravků a přípravků
na podporu imunity v době epidemií,

■ Doplatky léků na recept a léky ve volném
prodeji,

■ Vitamíny a další prostředky pro podporu
imunity s cílem minimalizovat pracovní ne-
schopnost,

■ Poskytování speciální zdravotní péče – jak
pro zaměstnance pracující v náročných 
průmyslových provozech, tak pro ostatní
profese,

■ Různé formy další lékařské péče,
■ Lázeňské pobyty a rehabilitace,
■ Psychologické poradenství pro zaměstnance

v tíživých životních situacích (po pandemii
a v době ekonomické krize často využívané),

■ Zajišťování zdravotnických prostředků.

Vyšší příspěvek 
na stravování
Další změnou je zvýšení maximální výše osvo-
bozeného příspěvku na stravování na 123,90 Kč
za směnu, což představuje navýšení o 7 Kč
oproti roku 2024. Tento daňově zvýhodněný
příspěvek platí pro všechny tři formy stravování
zaměstnanců – papírové či elektronické stra-
venky, stravenkový paušál a příspěvky na stra-
vování ve firemní kantýně. Pokud firma zacho-
vá používaný poměr mnoha zaměstnavateli,
příspěvek zaměstnavatele (55 %) a zaměstnance
(45 %), vychází pro obě strany nejvýhodnější
hodnota stravenky na 225 Kč. Tato částka po-
krývá podle dat z prosince 2025 průměrnou
útratu za oběd v Česku, která činí 194 Kč. 

Změny 
ve využívání FKSP
Ve veřejném sektoru by mělo dojít rovněž ke
změnám ve využívání prostředků Fondu kultur-
ních a sociálních potřeb. Jedná se o zrušení do-
savadní povinnosti alokovat polovinu prostřed-
ků na produkty spoření na stáří. (tz)

S tužkou za uchem

Zaujalo nás

Libeřské lahůdky 
do Českých Budějovic
Libeřské lahůdky, tradiční rodinná firma s více
než třicetiletou historií, otevřely svou první po-
bočku mimo Prahu a Středočeský kraj, v Čes -
kých Budějovicích. Jihočeská metropole se tak
stala 18. místem, které nabídne zákazníkům
kompletní sortiment lahůdek, včetně novinky
vytvořené speciálně pro místní obyvatele –
chlebíčku Budějčák. Otevření českobudějovické
pobočky je pro Libeřské lahůdky významným
milníkem. „Já i moje rodina milujeme Jižní Če-
chy, a to je důvod, proč jsme se rozhodli, že prá-
vě sem povedou naše kroky,“ řekl Jiří Kulhánek,
majitel. „Chlebíček je české kulturní dědictví,
a naším cílem je, aby se dostal do všech koutů
naší země,“ dodal. I v nové pobočce zůstávají
Libeřské lahůdky věrné ruční výrobě. Všechny
chlebíčky jsou připravovány přímo na místě
v malé výrobní dílně, která je součástí obchodu.
„Čerstvost je pro nás klíčová,“ uvedl generální
ředitel Jan Vala. Ročně firma připraví přes pět
miliónů chlebíčků. (tz)

Prosperita je měsíční periodikum o podnikání
a vzájemné komunikaci mezi firmami a jejich velký-
mi skupinami, mezi profesními uskupeními a na -
vzájem v prostředí českého trhu. Přednostně infor-
muje své čtenáře o dění v české ekonomice přede-
vším očima jednotlivých podnikatelských subjektů
a svazů, asociací, sdružení, unií, komor a Konfedera-
ce zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR.
Velký prostor je věnován prezentacím formou člán-
ků a rozhovorů nebo klasické reklamě, která je jedi-
ným zdrojem financování tohoto časopisu. Cílem je
oslovit široké spektrum podnikatelů a manažerů
s tím, že přednost mají informace o aktivním postoji
k podnikání a vytváření trvalých hodnot.
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Prosperita partnersky spolupracuje:

■ se společností 
NEWTON Media a.s.

■ s Úřadem 
průmyslového vlastnictví

■ s Českou společností 
pro jakost

Komunikujme a hledejme 
ta nejlepší řešení pro vás.

www.iprosperita.cz

www.madambusiness.cz

www.freshtime.cz

Změna údajů pro zasílání a odhlášení 
ze zasílání časopisu Prosperita a příloh 

Došlo-li ke změně vašich údajů pro zasílání našeho
časopisu (adresa, název společnosti, 
jméno atd.), můžete nám zaslat žádost o aktualizaci
svých údajů na zasilani@iprosperita.cz. Vaše údaje
upravíme na správné. 

V případě, že o zasílání již nemáte zájem, napište nám
svůj požadavek, včetně svých údajů z adresního štítku,
na zasilani@iprosperita.cz. Dodávání časopisu poté
zrušíme. 

Pokud byste potřebovali větší počet výtisků
aktuálního vydání, dejte nám vědět alespoň
s měsíčním předstihem, rádi vyjdeme vstříc. Prosperita vás provází děním v businessu už 26 let!

Partneři www.iprosperita.czRedakční rada pracuje ve složení:

● Jan Wiesner, čestný prezident Konfederace

zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR

● Ing. Irena Vlčková, brand manager 

FlowBEAUTY s.r.o.

● Doc. Ing. Rudolf Skuhra, CSc., majitel

společnosti CONDOR MACHINERY spol. s r.o.

● Ing. Michal Vaněček, Ph.D., MBA, ředitel

a místopředseda představenstva T-SOFT a. s.

● Ing. Pavel Ráliš, MBA, zakladatel značky

fin4Business

● Ing. Hugo Kysilka, poradce a malíř

● Ing. Vít Pěkný, Ph.D., odborník na

problematiku automobilového trhu

● Prof. Ing. Růžena Petříková, CSc., 
členka Rady kvality ČR

● Ing. Andrea Trčková, výkonná ředitelka 

společnosti Mgr. Ladislav Kavan – LK SERVIS

● Jarmila Janurová, zakladatelka a jednatelka

firmy JaJa Pardubice, s. r. o.

● Ing. Zdeněk Juračka, zakladatel a čestný

předseda Asociace českého tradičního obchodu

● Jiří Souček, obchodní ředitel společnosti 

Uzeniny BETA

● Mgr. Olga Stanley, koordinátor aktivit 

ESG ROSSMANN, spol. s r.o.

● David Kubla, ředitel úseku spolkových činností

a propagace České společnosti pro jakost

● PaeDr. Petr Paksi, DBA, jednatel a obchodní

ředitel JAP FUTURE s.r.o.

● Tomáš Hudera, majitel firmy HUDERA 

A SYN s.r.o.

1. Soutěž Ambasador kvality České republiky

2. Soutěž Marketér roku

3. Konference Kvalita – Quality 2025

5. Projekt Inspiromat – Klub manažerek

7. Konference Dny kvality 2025

8. Vzdělávací program Manažer kreativity a inovací

9. Konference pořádané Konfederací zaměstnavatel-

ských a podnikatelských svazů ČR

10.  1. ročník Československé konference pracovníků

z oblasti zdvihacích zařízení

Mediální partnerství v roce 2025

Babiččina udržitelnost

Na jedné tiskové konferenci prezentoval spoluma-
jitel jisté firmy, jak si spočítal uhlíkovou stopu ne-
jmenovaného výrobku, který se vozí přes půl světa
k zákazníkům. Vyšlo mu z toho jednoznačné po-
naučení: tedy, že to, co dělaly předešlé generace
našich maminek a babiček, bylo daleko udržitel-
nější než náš komerční způsob života. Nemuseli,
a ani nechtěly mít všechno a za každou cenu, ale
jen něco, co přinášelo smysluplný užitek a vydrže-
lo navěky. Kredence a postele se dědily, o první
auta se pečovalo, aby jezdila co nejdéle. Oblečení
se přešívalo dle možností i poslední módy, pletené
svetry páraly, aby se z klubíčka vytvořil další, byť
třeba strakatější model. Zdravý rozum vítězil nad
rádoby pohádkami se špatným koncem. Neměli
bychom na to zapomínat. Z udržitelnosti se pak
nemusí dělat taková věda, když bude samozřej-
mostí, součástí myšlení i konání. Eva Brixi
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Víte, jaká je nejprodávanější publikace
o daních v ČR? Je to kniha pod názvem 
Daňové zákony 2025 (úplné znění) platné 
k 1. lednu daného roku. Autorkou je Hana
Marková s přispěním odborníka v této ob-
lasti JUDr. Romana Vybírala, Ph.D.

Daně totiž bývají na začátku roku nebývale fre-
kventovaným pojmem. Majitelé velkých firem,
živnostníci, účetní, advokáti a další experti se
musí každý rok připravit na novinky či změny.
Nakladatelský dům GRADA jim vychází vstříc.
Jmenované dílo vždy v lednu nabízí dokonalý
přehled všeho, co platí a co je nutné vzít v potaz.
Tentokrát tedy obsahuje úplná znění všech da-
ňových zákonů s účinností k 1. lednu 2025,
včetně všech čísel novel publikovaných ve Sbír-
ce zákonů.

Roman Vybíral je členem Katedry finanční-
ho práva a finanční vědy Právnické fakulty Uni-
verzity Karlovy, kde se zaměřuje především na
daňové a pojišťovací právo. Je autorem či spolu-
autorem desítek odborných publikací v oblasti
finančního práva a pravidelně se účastní tuzem-
ských i mezinárodních vědeckých konferencí.
Vedle své akademické činnosti rovněž vykonává
advokátní praxi. Patřily mu následující otázky:

Jakých novinek doznají zákony nebo jejich
novely vztahující se k podnikání v roce 2025?

Systémových změn pro rok 2025 naštěstí není
moc, ďábel však bývá ukryt v detailu. Do znač-
né míry to vychází z aktuální politické reality,
neboť jsme v roce sněmovních voleb a daně jsou
vždy velmi citlivým politickým tématem. Díl-
čích daňových změn bychom mohli uvést celou
řadu, avšak v rámci omezeného prostoru uvá-
dím pouze vybrané. 

V oblasti daní z příjmů se od roku 2025 na-
příklad zavedl limit ve výši 40 miliónů korun
pro osvobození od daně z příjmů fyzických
osob v případě příjmů z úplatného převodu po-
dílu v obchodní korporaci nebo z příjmů
z úplatného převodu cenného papíru (za pod-
mínky splnění časového testu pěti, resp. tří let).
Podnikatelů se zaměstnanci se dále dotknou
změny v oblasti srážkové daně u dohod o prove-
dení práce nebo u zdanění zaměstnaneckých
akcií. Největší počet změn nastal v oblasti DPH,
kde např. dochází ke změně rozhodného období
pro povinnou registraci k DPH (z max. 12 mě-
síců na kalendářní rok), k zavedení nové hrani-
ce obratu pro okamžitou registraci k dani ve vý-
ši 2 536 500 Kč a k zvýšení obratu pro kvartální
plátcovství na 15 miliónů korun. 

Částečně se dále rozšiřuje systém reverse
charge, upravují se podmínky pro některá osvo-
bození od daně a prodlužuje se lhůta pro opravy
základu daně na sedm let. U spotřebních daní do-
chází např. k dalšímu růstu sazeb daně u tabáko-
vých výrobků nebo u tvrdého alkoholu. Vedle ry-
ze daňových změn se v podnikatelském prostřed-

ní mění i další oblasti, např. nová pravidla pro 
tzv. měrné ceny u nepotravinářských výrobků.

Přibude letos a v příštím roce práce účetním
a společnostem poskytujícím daňové pora-
denství?

Pokud jde o rok 2025, nezdá se, že účetním, da-
ňovým poradcům nebo advokátům v daňové
oblasti nějak zásadně přibude práce. Společnost
podléhá neustálému vývoji, ať už politickému,
technologickému, nebo právnímu, a zástup-
ci uvedených profesí jsou tedy zvyklí na pravi-
delné a neustálé změny daňových a souvisejí-
cích předpisů. Jejich
práce ostatně mnoh-
dy spočívá právě
v monitoringu změn
a následném posuzo-
vání daňového com-
pliance v rámci čin-
nosti jejich klientů.
Pokud tito klienti ne-
spadají do některého
ze specifických seg-
mentů výrazněji do-
tčených množstvím daňových změn, řekl bych,
že mohou očekávat celkem standardní rok. 

Lze hovořit o zvyšování byrokracie, i když
například Ministerstvo průmyslu a obchodu
tvrdí, že usiluje o její snižování?

Neřekl bych úplně, že se permanentně zvyšuje
všeobecná podnikatelská byrokracie. V České
republice v poslední době zažíváme dobu digi-
talizace, která se zcela logicky projevuje i v da-
ňové oblasti (lze to sledovat na vývoji daňo-
vých formulářů, na vývoji portálu Moje daně,
resp. On line finančního úřadu, zvláštního reži-
mu jednoho správního místa apod.). Restart
paušální daně od roku 2023 měl za jeden ze
dvou hlavních cílů usnadnit vybraným podni-
kajícím fyzickým osobám právě byrokracii. Na
druhou stranu je od loňska poměrně značnou
zátěží pro vybrané nadlimitní poplatníky daně
z příjmů právnických osob existence nových
dorovnávacích daní. Pokud jde o roli MPO, to
v létě 2024 představilo balíček 22 opatření na
omezení administrativní zátěže podnikatelů,
která se postupně přetavují do praxe, a mnoh-

dy život podnikatelům objektivně skutečně
usnadní.

Část agendy postupně přechází na digitální
platformu. Šetří se tím už nyní čas a práce
podnikatelům, nebo jsou to stále začátky,
které své ovoce teprve přinesou?

Projevů digitalizace, resp. elektronizace v rámci
podnikatelské činnosti je celá řada a nelze pau-
šalizovat. Každé nové opatření podobného ty-
pu s sebou obvykle přináší „dětské nemoci“,
které je potřeba vyléčit. Dalším typickým ry-
sem koncepčních změn, které se týkají moder-

nizace správy daní,
bývá nárůst admini-
strativy, času a peněz
věnovaných přechodu
na nový systém s tím,
že tento jednorázový
pomyslný vklad se
podnikatelům logicky
musí vrátit v brzké
budoucnosti ve formě
celkové úspory času,
a tím i peněz. Pokud

k tomu nedojde, zjevně neplní dané opatření
svou hlavní funkci a jeho původní účel a smysl
byl buďto skryt, nebo jde prostě o objektivně
špatně nastavený nástroj. Obvykle se však s ča-

sovým odstupem setkáváme spíše s pozitivními
dopady.

Co českým firmám nejvíce vadí na daňové
politice státu?

V dlouhodobém horizontu jde primárně o nesta-
bilitu daňové soustavy. Četnost daňových změn
a z toho pramenící nepřehlednost právních před-
pisů je pro Českou republiku dlouhodobým
problémem. Nutno dodat, že v posledních letech
se situace mírně zlepšuje. Současně je potřeba
uvést, že ne vše je dáno daňovou politikou státu,
neboť řada změn pramení z unijního práva, kde
stát obvykle nemá možnost větší diskrece. Další
dlouhodoběji namítanou oblastí je absence pro-
pojení různých digitálních systémů napříč stá-
tem, která může vést ke zbytečným ztrátám času
v důsledku duplicit. Pokud jde o OSVČ, aktuálně
ve společnosti rezonuje např. další navýšení mi-
nimálních záloh na sociální pojištění, které dopa-
dá primárně na drobné živnostníky, nebo s tím
související navýšení paušální daně pro 1. pásmo.

A mohou to podnikatelé nějak ovlivnit? Tře-
ba prostřednictvím nejrůznějších profesních
uskupení?

Od nepaměti samozřejmě vždy existovala různá
uskupení osob, která zastupovala a chránila své
zájmy prostřednictvím různorodého vlivu, ať už
politického, nebo jiného. Nejinak je tomu sa-
mozřejmě dnes, kdy existují různé komory za-
měřené na zastupování zájmů podnikatelů, kte-
ré pravidelně s příslušnými rezorty projednávají
konkrétní otázky. Politika je mnohdy uměním
kompromisu, a někdy je velmi obtížné nalézt je-
diné objektivně správné a férové řešení, ať už
s ohledem na konflikt mezi různými skupinami
osob, resp. podnikatelů, nebo s ohledem na roz-
por požadavků s aktuálně nastolenou vládní
politikou. Nastavit pravidla tak, aby byli plně
spokojeni všichni, to jednoduše nelze.

Objeví se v daňové legislativě výhledově ně-
co hodně převratného?

Pokud jde o konkrétní vývoj v daních, šlo by ny-
ní o věštění z křišťálové koule. Je před námi rok
sněmovních voleb a jak známo, daňová politika
státu vždy velmi silně vycházela z aktuálního
vládního složení. Výsledky voleb nyní nelze
předjímat, a na podzim tedy budeme chytřejší.
Do té doby nelze očekávat žádné zásadní změ-
ny. Ve frontě je již nějakou dobu nový zákon
o účetnictví, který měl původně nabýt účinnosti
v roce 2025 a aktuálně se vychází z předpokladu
minimálně ročního odkladu. S ohledem na
vnitřní propojenost daňových a účetních před-
pisů by se tato výrazná změna odrazila stejně
výrazně i v daňové rovině. Jednou bychom se
mohli dočkat i zcela nového zákona o daních
z příjmů, který by minimálně pomohl (alespoň
na čas) zpřehlednit tuto oblast pro běžné adre-
sáty právních norem.

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

Systémových změn pro rok 2025
naštěstí není moc, ďábel však bývá ukryt v detailu

Nejprodávanější daňová publikace v ČR!

Různým typem písma jsou odlišeny změny účinné k 1. lednu 2025 a změny, které nabývají účinnosti
teprve v průběhu daného roku. Vzhledem k tomu, že řada ustanovení dříve přijatých zákonů nabývá
účinnosti také až od 1. ledna 2025, bylo třeba i tyto změny do textu zákonů promítnout. Změny zá-
konů s účinností v pozdějších letech jsou z důvodu lepší přehlednosti textu uvedeny pouze v přehle-
du novel, a to s datem jejich účinnosti. Soubor obsahuje zákon o daních z příjmů, zákon o dorovná-
vacích daních, zákon o rezervách pro zjištění základu daně z příjmů, zákon o dani z nemovitých věcí,
zákon o dani silniční, zákon o DPH, zákon o spotřebních daních, vybraná ustanovení zákona o stabi-
lizaci veřejných rozpočtů, upravující tři energetické daně, a zákon o dani z hazardních her. Procesní
ustanovení daňových zákonů jsou obsahem zařazeného daňového řádu. Stručně komentovaný pře-
hled novelizací, které byly přijaty během roku 2024 a jsou účinné od počátku roku 2025, je soustře-
děn v úvodu publikace. Tvoří pro čtenáře významnou pomůcku pro sledování změn, ke kterým do-
chází v daňové oblasti. Mezi přednosti souboru patří nejen vyznačení novelizovaného textu odliš-
ným typem písma, ale i to, že před textem zákona – u významných novel zákonů – jsou zařazeny od-
borné komentáře pracovníků, kteří se v různé míře podílejí na přípravě a aplikaci zařazených zákonů
a jejich změn. Vydání souboru daňových zákonů tak vždy reaguje na přijaté významné změny záko-
nů, které se dotýkají velkého počtu osob.

’’
V oblasti daní z příjmů se od roku 2025
např. zavedl limit ve výši 40 miliónů
korun pro osvobození od daně z příjmů
fyzických osob v případě příjmů
z úplatného převodu podílu v obchodní
korporaci nebo z příjmů z úplatného
převodu cenného papíru (za podmínky
splnění časového testu pěti, resp. tří let). 

JUDr. Roman Vybíral, Ph.D., člen Katedry finančního práva a finanční vědy 
Právnické fakulty Univerzity Karlovy
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dokončení ze strany 1

V oboru automotive a finance se pohybuje-
te velkou část svého profesního života.
Dlouhou dobu jste působili v korporátním
prostředí, umíte nastavovat a řídit business
procesy. Jak hodláte tyto zkušenosti zúročit
právě v segmentu, na který se orientujete?

Lukáš Musílek: Slovo korporát je pro hodně lidí,
a zejména majitelů malých a středních firem,
doslova strašák. Korporátní struktury mají od
určité velikosti firmy své výhody, ale i z naší
zkušenosti plyne, že obvykle se pak s dalším
růstem a složitostí bohužel dostavují různé ne-
výhody, jako například zájmy různých interních
skupin, zbytečně složité procesy, neochota mě-
nit věci dost rychle směrem k potřebám klientů
a podobně. Na druhou stranu se právě našim
zákazníkům líbí ten „korporátní pořádek“ a jas-
ná struktura, což stanovuje, co má kdo dělat, za
co je zodpovědný a co za to dostane, když splní,
co bylo dohodnuto. 
Jaroslav Jaroměřský: Cílem naší práce je právě
často (když si to klient přeje) zavést jasnější
zodpovědnost za konkrétní činnost a její výsle-
dek (včetně finančního efektu pro firmu), a při-
tom nekomplikovat vše zbytečnými formalita-
mi a těmi „korporátními“ složitostmi. 

Ano, většinou to opravdu znamená, že je
nutná chuť se naučit něco navíc, například třeba
i od středního managementu se očekává, že bu-
de rozumět, jak se jeho činnost promítá do čísel.
Konkrétně – když jako prodejce chci mít logic-
ky co nejvíce aut na skladě, tak rozumět tomu,
kde to způsobuje náklady, nebo když se snažím
prodávat za co nejvyšší marži (a tím někdy po-
malu), tak že to nemusí být vždy správná strate-
gie, protože ten dopad do firemních čísel prostě
není jen ta přímá hrubá marže na daném výrob-
ku, resp. je nutné vědět, jak skutečnou marži
počítat a kde ji mohu najít, abych se mohl
správně rozhodnout. A hlavně být v tomto sla-
děn s ředitelem a vlastníkem firmy, aby nedo-
cházelo k překvapením a nepříjemným nedoro-
zuměním v naplňování cílů firmy. 

V čem tedy můžete pomoci například deale-
rům aut, a to nejen osobních, prodejcům stro-
jů, opravnám, nebo vlastně firmám obecně?

Jaroslav Jaroměřský: Máme několik základ-
ních „produktů“, o které je zájem, a neustále je
přizpůsobujeme poptávce: 
■ Řízení firmy – systém řízení firmy, role ma -
jitele ve firmě, plány, motivační systémy, repor-
ting.
■ Budoucnost firmy – to zahrnuje hlavně neče-
kané životní události a nástupnictví – ale pozor,

tady to není o tom vědět, co to je, ale hlavně být
na tyhle situace připraven opravdu dostatečně
dopředu. S tím je spojeno i téma hodnoty firmy,
potřebuji přece vědět alespoň přibližně, jakou
moje firma má hodnotu a kam v tomto směru
směřuje. 
■ Ziskovost firmy – hledání rezerv ve výnosech
a nákladech, prostě jak vydělat víc.

Přidali jste i nějaké novinky? Co klienti chtějí
navíc? 

Lukáš Musílek: Ano, právě tím, že se od řízení
firmy a řešení budoucnosti firmy prakticky
s každým zákazníkem dostáváme postupně
k číslům, a tedy k výsledkům, tak jich hodně
preferuje, abychom s nimi zůstali v kontaktu
delší dobu i po ukončení původní „hlavní“ za-
kázky. Takže nás povzbuzuje, že je zájem o náš
další produkt, kterému říkáme trochu honosně
Performance Partner – ale prostě je to pravidel-
ný dohled nad výsledky té které firmy. V praxi
se takto vidíme s klientem a jeho vybranými ko-
legy (například s finančním managerem nebo
účetním) každý měsíc, obvykle na jeden až dva
dny, my se připravíme důkladně předem na zá-
kladě zaslaných podkladů, a pak společně řeší-
me plnění cílů, plánů, odchylky, ale hlavně pří-
činy odchylek a způsob jejich nápravy. 
Jaroslav Jaroměřský: Logickým efektem tako-
vé pravidelné práce je objevování a náprava
některých nestandardních procesů či jevů, no
nebojme se to říct naplno, i chyb. Ale to je prá-
vě záměr, pomoci klientovi vidět to, co při běž-
né rutině nemá příliš šanci objevit. Prostě se na
to podívat jiným pohledem, trochu zvenku
a nezávisle. 

Nezatěžuje vaše přítomnost ve firmě příliš
majitele i jeho zaměstnance? 

Jaroslav Jaroměřský: Jsme hodně flexibilní,
takže se prostě přizpůsobíme provozu firmy
a přesně potřebám majitele a managementu.
Klient určuje, které dny v měsíci má volněji, ja-
ký má být rozsah naší práce i časová dotace na
schůzky. Částečně samozřejmě pracujeme onli-
ne, i když jsme v tomhle trochu více tradiční
a chceme prostě klienty i často vidět „naživo“
a vcítit se do atmosféry ve firmě. A to online
úplně nejde, takže na schůzky jezdíme rádi. 
Lukáš Musílek: Klient také určuje, jestli pravi-
delné schůzky s dohledem nad čísly mají být na-
příklad měsíčně nebo čtvrtletně. Může samo-
zřejmě i frekvenci zvýšit, když řeší nějaký nena-
dálý problém. 

Není to ale problém pro vás? Jak dělíte svůj
čas, když klienti mají takovou flexibilitu
v plánování schůzek s vámi? A poradenské
společnosti obvykle chtějí znát využití své
kapacity předem, aby i ony mohly plánovat
své výnosy a náklady. 

Jaroslav Jaroměřský: Samozřejmě to má něja-
ké hranice, musíme se věnovat všem pečlivě, ale
zatím se nám daří kalendáře s klienty slaďovat
tak, abychom vždy svou práci odvedli pečlivě.
Co se týká našeho rozdělení času, tak samozřej-
mě máme svoji vizi, strategii, konkrétní cíle
i plány. Ale proti jiným poradenským firmám
máme poměrně velkou výhodu – nemáme
strukturu zaměstnanců, junior a senior porad-
ců, kteří by činnost reálně vykonávali poté, co ji
manažer s klientem dohodne. My tu činnost vy-
konáváme přímo, všechny podklady a informa-
ce od klienta si sami analyzujeme do detailu,
a proto máme perfektní přehled o zakázce a po-
třebách zadavatele. 

A jak je to s vaší cenovou politikou? Pora-
denství má pověst dost drahého oboru. 

Lukáš Musílek: Samozřejmě tím, co kolega na-
značil v předchozí odpovědi, je ovlivněna i ce-
na. Prostě se domníváme, že je i tímto pro klien-
ty přijatelná, nemusíme s cenou pokrývat právě
ty složité korporátní struktury a dodatečné ná-
klady. Tím netvrdím, že se podbízíme cenou, za
kvalitní práci je třeba zaplatit, ale i zde máme
velmi individuální přístup. A striktně držíme
fixní cenu, kterou sdělíme předem při zadání
zakázky, a to včetně všech souvisejících nákladů
například spojených s cestováním. 

Stejně jako mezi zaměstnanci, managemen-
tem a vlastníky by při správně nastavené struk-
tuře a komunikaci nemělo docházet k překva-
pením, tak toto chceme dodržovat i my v našem

vztahu se zájemci o naše služby, a tím spíš se to
týká ceny. Klient předem ví už při rozhodování
o zakázce, co bude výstupem, kdy a za kolik. Ve-
škeré riziko dodatečných nákladů (například to,
že se zakázkou bude více práce, než jsme pů-
vodně očekávali) neseme my. 

Není to pro vás příliš rizikové? 

Jaroslav Jaroměřský: Teoreticky ano, ale mno-
hem více bychom prodělali na budoucnosti, kdy-
bychom klienta zklamali nebo po něm chtěli dal-
ší peníze za hodiny navíc. A přeci jen máme do-
statek zkušeností, abychom uměli odhadnout, co
nás při zpracování zakázky čeká. A když se ten
odhad nepovede, prostě odvedeme práci navíc,
tak to bereme jako další zkušenost. A tím, že pla-
tíme sami sebe, jsme toto riziko prostě akcepto-
vali. Přiznáváme, že jsme také ve fázi naší „kari-
éry“, kdy si můžeme dovolit upřednostnit spoko-
jenost klienta z dodané práce za dohodnutou ce-
nu předem a nehroutit se z toho, že jsme třeba
vydělali o něco méně. Nemusíme se nikomu nad
námi zpovídat, jen sami sobě. 

Už jste se toho dotkli, žhavé je téma gene-
rační výměny vedení společností, zachování
rodinného podnikání. I zde máte řešení?

Lukáš Musílek: Tohle je strašně zajímavé téma,
a musíme říct, že to řeší prakticky všichni maji-
telé a bez ohledu na věk, samozřejmě kromě
těch nejmladších. Ale už lidé kolem 40 let, kte-
rým se děti teprve blíží k dospělosti, toto téma
při našich setkáních velmi zajímá. Je tedy ten
správný čas to řešit – prostě s předstihem. Za-
ujmout děti a dát jim najevo, že to je, nebo spíše
bude také jejich firma, a aby to tak vnímaly a za-
čaly se na činnosti té firmy podílet. My umíme
v tomto pomoci a poradit, a i třeba trochu jiným
způsobem přispět k motivaci a nastavení vztahu
mezi rodiči a dětmi právě na té firemní bázi. 
Jaroslav Jaroměřský: Hodně majitelů firem se
o děti skvěle stará a zajistí je do budoucna, včet-
ně škol a zahraničních pobytů, ale pak se trochu
diví, že se dětem nechce zpět pracovat tak inten-
zivně, jako celý život při řízení firmy děti viděly
u táty a mámy. Takže je i v tomto třeba najít
kompromis, a hlavně si to v rodině vyjasnit
včas, aby nepřicházela později ta zklamání,
a třeba i spory. 

Je to ale jen jedno z témat nástupnictví, je to
hodně široké a každého majitele se týká samo-
zřejmě jen ta část, která je pro něj relevantní.
Také podle směru, jak to chce on. My umíme
nabídnout varianty, detailně, v klidu a opakova-
ně je s ním probrat, aby měl čas si ujasnit, co
chce, a pak postupně vše realizovat. 

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

Máme chuť pokračovat v oboru

Chytré kamery pomohou v automotive
Evropský automobilový sektor hledá příle-
žitosti ke zvýšení své konkurenceschopnos-
ti. Řešením aktuálních výzev jsou investice
do inovací a digitalizace odvětví. České fir-
my mohou využít kamerová řešení s tech-
nologií EINES nebo software FORXAI, kte-
rý pro zákazníky z celého světa vyvíjejí pro-
gramátoři v brněnském vývojovém centru
Konica Minolta.

„Nové chytré technologie pod značkou Konica
Minolta jsou vhodné nejen pro samotné auto-
mobilky, ale i celý jejich dodavatelský řetězec.
Jde o komplexní řešení pro kontrolu svárů či
mezer, kvality laku karoserií, přítomnosti ne-
zbytných součástek, nebo detekci poškození.
Vše lze přitom sledovat buď pomocí speciální-
ho ,inspekčního tunelu‘ přímo během výroby
či na jejím konci, nebo formou instalace samo-
statných kamer s naším videoanalytickým soft-
warem FORXAI přímo do stávající výrobní
linky,“ řekl Petr Atanasčev, Director Marketing
Europe FORXAI/VSS Konica Minolta Europe,
a dodal: „Náš software přitom zdaleka přesa-

huje segment automotive a je vhodný pro kon-
trolu výroby napříč průmyslovými či logistic-
kými podniky od velkých hráčů až po menší
lokální firmy.“

Podle prediktivní analýzy PWC vyvezly
v roce 2024 evropské automobilky do Číny po-
prvé v historii méně aut, než dovezla Čína do
EU. Útlum na evropském trhu pak dokládá
statistika Evropského sdružení výrobců auto-
mobilů z loňského roku, která uvádí meziroční
pokles prodejů dvou největších koncernů,
Volkswagen a Stellantis, o téměř 15 %, respek-
tive 30 %.

„Čínský dovoz roste díky tamní levné pra-
covní síle. Evropské značky ale mohou stavět na
léty osvědčené kvalitě výroby, kterou mohou dí-
ky našim technologiím ještě zvýšit. Úspěšnost
v odhalení závad či nepřesností přitom dosahu-
je až 99 %. Naše technologie přispějí k celkově
rychlejší výrobě při současném zvýšení spoleh-
livosti a kvality produktů. To pomáhá mimo ji-
né ke snižování nákladů a počtu reklamací,“
upřesnil Petr Atanasčev. 

Zásadním prvkem technologií EINES je
komplexní inspekční tunel. Ten dokáže analy-

zovat celý povrch karoserie vozu či jednotlivých
komponentů bez nutnosti zastavení výrobní
linky. V reálném čase pak operátorovi zobrazuje
detekované vady, včetně určení jejich přesné
polohy. Pomocí umělé inteligence a strojového
učení dokáže zároveň vyhodnocovat nasbíraná
data, a díky tomu například určit příčinu nej-
častějších závad. 

„Tunel je vybaven soustavou kamer a svě-
tel, které dokážou vytvořit velmi detailní 
3D model auta a provést kontrolu všech mož -
ných defektů, včetně měření vzdáleností s od-
chylkou ±0,03 mm. Jde o jednu z nejpokroči-
lejších technologií pro kontrolu kvality, která
se v oblasti auto-moto aktuálně nabízí. Celé za-
řízení je přitom prostorově nenáročné a jeho
instalaci lze provést v řádu jednotek dnů,“ do-
plnil Petr Atanasčev. 

Druhou variantou pro sledování kvality vý-
roby jsou jednoúčelové technologie Konica Mi-
nolta stavěné na platformě FORXAI Video Vi -
sion, které již v Evropě dohlíží mimo jiné na
produkci domácích spotřebičů, potravin nebo
léků. Toto řešení je oproti technologii EINES
cenově dostupnější a má podobu samostatného

kamerového modulu nad výrobní linkou nebo
speciálního pracovního stolu vybaveného ka-
merami pro kontrolu daného komponentu.
V sektoru auto-moto je vhodné pro dodavatele
menších dílů, jako jsou pneumatiky, interiérové
prvky nebo části přístrojové desky. (tz)
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S informacemi o nutnosti investování se
roztrhl pytel. Jednoznačně z nich plyne, že
by vůbec nevadilo, kdybychom s vlastními
finančními prostředky zacházeli sofistikova-
něji a více s nimi pracovali. Ať už jde o jed-
notlivce, kteří svoji životní a profesní dráhu
začínají, nebo o ostřílené podnikatele, kteří
jsou na vrcholu své kariéry a budují firmy,
jež vytvářejí smysluplné nabídky nám ostat-
ním. Nechat své peníze vydělávat, a to zda-
leka nejen na stáří, jemuž se nikdo z nás
nevyhne, by mělo být tak trochu samozřej-
mostí. V České republice ale zatím není.
Jak tuto záležitost vidí JUDr. Ing. Jana 
Brodani, výkonná ředitelka Asociace pro
kapitálový trh České republiky, vyčtete 
z jejích odpovědí na naše otázky:

Jaký názor má vaše asociace na finanční gra-
motnost Čechů? Mění se nějak výrazně?

Z různých průzkumů finanční gramotnosti
Čechů plyne, že finanční gramotnost se nijak
zásadně v posledních letech nemění. Na dru-
hou stranu, na základě různých dat, ať už jde
o rozložení finančních úspor domácností, ne-
bo růst počtu investorů, vidíme, že praktický
přístup Čechů k investování se mění vcelku vý-
znamně. 

Jsme aktivnější než v okolních státech něk-
dejšího východního bloku?

Investiční sektor u nás roste rychlejším tempem
než například v okolních zemích, náš kapitálový
trh je komplexnější, proto se domnívám, že
jsme aktivnější. 

Mnoho odborníků si myslí, že na tom ne-
jsme moc dobře, že bychom měli více a kva-
lifikovaněji o svých penězích přemýšlet. Ne-
ní to přehnané očekávání?

Nemyslím si, že člověk by měl od rána do ve-
čera přemýšlet o penězích. Je důležité se nad

svými financemi zamyslet, učinit kroky, aby-
chom je měli pod kontrolou, jednou za čas
udělat revizi, ale přemýšlet nad financemi po-
řád dokola může být spíše kontraproduktivní.
Dobře si své finance a nakládání s nimi nasta-
vit, a pak se toho plánu držet, je dle mého ná-
zoru smysluplnější. 

Určitě se znalosti mění s časem a potřebami
lidí, mladší generace přece jen rozvažuje
o své finanční situaci jinak než jejich babičky
a dědečkové. Je to znát z různých průzku-
mů, analýz?

Je to znát. Už jenom to, že mladí lidé se o finance
zajímají, hledají vzory a inspirace, je dobré. Na
druhou stranu, starší generace vnímá finance
konzervativněji, a mnohem méně je náchylná si
s penězi jenom tzv. hrát. Ale právě mileniály
bych viděla jako příklad, kdy se snaží s penězi ně-
co dělat, a to takovou rozumnou „střední cestou“,
při níž vnímají investice jako nudnou a nezbyt-
nou součást svých životů s cílem zajištění na stáří
nebo zachování hodnoty svého majetku. 

Více než kdy jindy se hovoří o úsporách na
stáří, o nutnosti zhodnocovat volné pro-
středky, tedy hlavně o investování. Je to
skutečně opodstatněné? Budou důchody
v blízké budoucnosti tak nízké, že se bez
vlastního přičinění nelze těšit na důstojný
závěr života?

Demografie nás nepustí. Už teď víme, kolik dětí
se v minulých letech narodilo, a tedy kolik mů-
žeme očekávat přispěvatelů do penzijního sy-
stému. Bohužel, každá dostupná statistika vypa-

dá spíše jako strašení. Protože pokud za dvacet
let lze očekávat penzi, která bude, jako kdyby
dnešní důchodci měli o třetinu nižší penze, to
mi přijde opravdu strašidelné. 

Lidé z businessu zpravidla vědí, jak naložit
s přebytečnou sumou prostředků, ale ani oni
nejsou neomylní. Co byste doporučovala vzít
v úvahu v případě, když si majitel firmy myslí,
že se ho diskuze o investování netýkají?

Není jediná správná cesta zajištění na stáří. Pro
někoho dává smysl spíše budovat firmu, někdo
investuje do akcií, někdo do fondů, někdo ku-
puje nemovitosti. Optimální ale je dodržovat
jedno základní pravidlo, a to nemít všechna vej-
ce v jednom košíku. To si myslím, že by mělo
platit pro všechny naše činnosti. 

Počet žen investorek u nás roste, ale něžné
pohlaví má údajně v této oblasti horší zna-
losti než muži. Je to opravdu tak?

Myslím, že v případě žen je to začarovaný kruh.
Nižší mzdy, nižší sebedůvěra, to znamená zase
nižší mzdy, které způsobují nižší možnosti in-
vestovat, z toho plynoucí nižší sebedůvěra v in-
vestování, což zase vede k nižším investicím.
A nedostatek času tzv. pro sebe, kdy by se ženy
třeba věnovaly výhradně svým financím. Proto
bych nižší finanční gramotnost žen viděla spíše
jako společenskou než finanční otázku. Na dru-
hou stranu vidím, že generace Z už tyto rozdíly
pomalu stírá. A velmi doufám, že se jednou do-
žiju toho, že tyto „ženské otázky“ už vůbec ne-
bude třeba řešit. 

Ve škole se toho mladí o vhodném zacházení
s penězi moc nedovídají, stejně tak zaměst-
nanci ve firmách či organizacích dostávají řa-
du benefitů v podobě stravenek nebo výhod
pro sportování, ale kurzy o tom, jak se mít
lépe, zatím nefrčí... Je šance to změnit?

Já bych školu v tomto případě moc nepřeceňo-
vala, základem je to, co mladí lidé vidí doma.

Takže ve škole je pro mladé lidi důležité dostat
sdělení o tom, kde a jaké informace je pro ně
užitečné si najít, ale bohužel, ty základní návy-
ky, včetně finančních, si většina lidí musí buď
osvojit doma, nebo se je musí naučit sama. Ale
škola kvalitní výukou tomu může výrazně na-
pomoct.

Jedním z cílů AKAT je osvětová činnost, a to
právě k prohlubování vědomostí o kolektiv-
ním investování. Co chystáte letos v tomto
směru?

Naše aktivity budou pokračovat v šíření pově-
domí o investování, penzijním zajištění a dal-
ších tématech. Nejblíže nás čeká prezentování
průzkumu na téma, jak a proč Češi investují
nebo neinvestují, nebo co je na investování
nejvíce zajímá. 

za odpovědi poděkovala Eva Brixi

Úspěšné investování je z velké části otáz-
kou psychiky. Emoce, jako je strach nebo
euforie, často vedou k impulzivním roz-
hodnutím, která ohrožují dosažení dlou -
hodobých finančních cílů. Automatizace 
investování přináší řešení. Investorům 
pomáhá eliminovat vliv emocí a soustředit
se na systematickou a efektivní správu
svého portfolia.

Emoce nás v životě provázejí na každém kroku
a ovlivňují naše rozhodování. Investování není
výjimkou. „Člověk se vždy rozhoduje na zákla-
dě emocí, které si následně racionalizuje. Při
prožívání pozitivních emocí jsme více ochot-
nější riskovat, zatímco při negativních emocích
hledáme jistotu. Strach ze ztráty nás může při-
mět k nevhodným rozhodnutím stejně jako
nadměrná euforie,“ vysvětlil psychoterapeut Ivo
Kotek, který působí na platformě Hedepy. Právě
zde se ukazuje síla automatizace. Moderní ná-
stroje, které umožňují automatické investování,
minimalizují riziko impulzivních rozhodnutí
a pomáhají investorům udržet se na cestě k fi-
nančním cílům i v období tržní nejistoty.

Automatizace 
jako cesta k racionálnímu investování
Právě takovou funkci nedávno spustila platfor-
ma Investown, která se zabývá skupinovým in-
vestováním do úvěrů zajištěných nemovitostmi.

Autoinvest umožňuje pravidelné investování
podle individuálních preferencí, například ma-
ximální výše investice do jednoho projektu ne-
bo délky investice. Systém automaticky investu-
je do příležitostí, které odpovídají zadané strate-
gii, a zajišťuje, že žádná vhodná nabídka uživa-
teli neunikne.

„Chceme, aby investování bylo dostupné
pro každého. Automatizace eliminuje složitost
a umožňuje investorům z jakéhokoli prostředí
využívat nástroje, které byly dříve dostupné jen
zkušeným investorům. Automatizované strate-
gie, jako je Autoinvest, jsou mnohem efektiv-
nější v dosahování cílových výnosů než ma -
nuální investice. Naším cílem je odstranit bari-
éry, které lidem brání v investování, jako je ne-
dostatek času nebo odborných znalostí,“ řekl
Alan Pock, CEO společnosti Investown.

Dollar-Cost Averaging: 
dlouhodobá strategie bez emocí
Autoinvest využívá princip Dollar-Cost Avera-
ging (průměrování nákladů), kdy investoři pra-
videlně vkládají menší částky bez ohledu na ak-
tuální tržní podmínky. Tento přístup pomáhá
eliminovat riziko špatného načasování a zajišťu-
je dlouhodobou stabilitu portfolia.

„Investování je z velké části o psychologii.
Emoce, jako je přílišný strach z rizika, nebo na-
opak nadměrný optimizmus, často vedou
k chybám, které mohou investory stát čas i pe-
níze. Úspěšné investování vyžaduje plán a disci-

plínu v jeho dodržování. Obzvláště mezi inves-
tory, kteří nemají tolik zkušeností, jsou proto
velmi populární tzv. pravidelné investice, kdy se
nemusejí tolik starat o to, zda jsou trhy nahoře,
nebo dole. 

V tomto případě je nejdůležitější hlavně za-
čít investovat. Ostatně, toto plyne i z pravidelné-
ho průzkumu AKAT, kdy více než třetina Čechů
lituje, že neinvestovala, když mohla,“ řekla Jana
Brodani, výkonná ředitelka Asociace pro kapi-
tálový trh ČR.

Psychologie investování: 
jak zvládat emoce
Podle psychoterapeuta Ivo Kotka jsou emoce
neoddělitelnou součástí investování, a proto je
důležité se naučit s nimi pracovat. Doporučuje
například tyto strategie:
1. Omezte sledování trhu. Neustálé sledování

vývoje může zvýšit stres. Nastavte si pevné
intervaly pro kontrolu portfolia.

2. Plánujte pro různé scénáře. Připravte si
strategii pro různé vývoje trhu.

3. Mindfulness. Pravidelný odpočinek, spánek
a relaxační techniky mohou snížit úroveň
stresu.

4. Definujte si cíle. Jasně si stanovte, proč in-
vestujete, a držte se svého plánu.

Investown mění pohled na investování. Dí-
ky jednoduchosti a automatizaci je nyní možné
zhodnotit své peníze snadno a bez starostí.

Platforma se těší oblibě více než 100 000 uživa-
telů, kteří už společně investovali přes pět mi-
liard korun s průměrným zhodnocením přes
10 %, tedy o 4–5 % vyšším než na spořicích
účtech.

„Investování může být součástí každoden-
ního života. Díky Autoinvestu si každý může
vytvořit finanční rezervu pro klidnější bu-
doucnost. Stačí nastavit trvalý příkaz a nechat
Autoinvest, aby se postaral o zhodnocování fi-
nancí, zatímco vy věnujete čas tomu, co je pro
vás opravdu důležité,“ uzavřel Alan Pock.
Automatizace zajišťuje, že investování není ná-
ročné na čas ani znalosti. Odkládejte si pravi-
delně menší částky a sledujte, jak vaše investice
rostou díky složenému úročení a strategii prů-
měrování nákladů.

Investown je nejúspěšnější česká investiční
společnost, která umožňuje chytré zhodnocení
peněz díky skupinovému investování do nemo-
vitostí jak v Česku, tak v celé Evropské unii.
Platformu si oblíbilo už více než 105 000 inves-
torů, kteří společně proinvestovali více než pět
miliard korun s průměrným zhodnocením 
o 4–5 % vyšším než na spořicích účtech v ban-
kách. Měsíčně se investorům vyplácejí zisky do-
sahující 22,6 miliónu korun. Platforma vznikla
s cílem nabídnout bezpečnou a snadnou cestu
pro zhodnocení úspor a současně jako způsob,
jak oživit trh s nemovitostmi. Společnost Inves-
town vznikla roku 2019, samotná platforma
funguje od roku 2021. (tz)

Nemyslím si, že člověk by měl
od rána do večera přemýšlet o penězích

Chladná hlava a vyšší výnosy: 
automatizace jako klíč k úspěšnému investování

’’
Demografie nás nepustí. Už teď víme,
kolik dětí se v minulých letech narodilo,
a tedy kolik můžeme očekávat
přispěvatelů do penzijního systému.
Bohužel, každá dostupná statistika
vypadá spíše jako strašení.

JUDr. Ing. Jana Brodani, výkonná 
ředitelka Asociace pro kapitálový trh 
České republiky
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Návštěvnost národních parků a chráně-
ných krajinných oblastí v Česku roste, což
potvrzuje jejich oblíbenost jak mezi domá-
cími, tak zahraničními turisty. Tak například
do Krkonoš v létě 2023 zamířilo přes
900 000 turistů a NP České Švýcarsko za-
se zaznamenal nejvyšší podíl zahraničních
návštěvníků (31 %). Vyplývá to z analýzy
České centrály cestovního ruchu – Czech-
Tourism, která vznikla za podpory švýcar-
sko-českého programu. 

Zaměřila se na aktuální situaci v národních par-
cích a vybraných chráněných krajinných oblas-
tech nebo územích, která by v budoucnu mohla
získat statut CHKO. Z dat mimo jiné vyplývá, že
je důležité zaměřit se na udržitelný rozvoj těch-
to oblastí. Studie zahrnuje data z let 2019–2023
a vychází z analýzy GSM dat, návštěvnosti turis-
tických cílů, informací o ubytování či rozhovo-
rů se zástupci jednotlivých regionů. Kromě vy-
soké návštěvy Krkonoš a Českého Švýcarska
upozorňuje na rychlé nárůsty v CHKO Beskydy
a Jeseníky.

„Výsledky nás potěšily i alarmovaly. Na jed-
né straně vidíme rostoucí zájem o krásy české
přírody, na druhé straně se zcela jasně ukázalo,
že je nutné zajistit udržitelný rozvoj a ochranu
těchto oblastí. Řada míst aktuálně čelí enormní
zátěži, například Krkonoše v letní sezóně potře-
bují podporu pro zvládnutí náporu turistů.
V tomto ohledu je velmi podstatná komunikace
mezi všemi aktéry v cestovním ruchu nejen na-
příč danými regiony, ale celým Českem,“ řekl
ředitel České centrály cestovního ruchu –
CzechTourism František Reismüller a dodal:
„Jednou z priorit agentury CzechTourism je
motivovat turisty, kteří k nám jezdí, aby nemíři-
li jen do destinací, které jsou všeobecně známé,

a tím pádem hojně navštěvované. Naším cílem
je rovnoměrně rozprostřít turizmus po celém
tuzemsku. Tak, abychom zajistili spokojenost
návštěvníků a současně umožnili mimo jiné
plynulost dopravy. V neposlední řadě musíme
pamatovat na aktivity, které pomohou chránit
naše kulturní i přírodní bohatství či zamezí pří-
padným konfliktům s místními obyvateli. Jinak
řečeno – motivovat turisty k tomu, aby se cho-
vali ohleduplně. Tedy s respektem jak k místům,
která se rozhodli navštívit, tak i k lidem, kteří
v nich žijí. A to vše v souladu s myšlenkou udr-
žitelnosti, kdy například podporujeme cestová-
ní vlakem nebo poskytovatele služeb, kteří se
snaží chovat odpovědně.“ 

„Upozorňujeme na křehké ekosystémy
a nutnost správného chování v těchto lokali-
tách, a to jak na našem portále Kudy z nudy, tak
i na webu VisitCzechia, který je určen zahranič-
ním návštěvníkům. V nejbližší době zveřejníme
speciální sekci i na webových stránkách Czech-
Tourism, kde se budeme věnovat tématu udrži-
telnosti z mnoha úhlů pohledu a pravidelně do-
plňovat informace. V neposlední řadě aktuálně
vzniká Manuál odpovědného marketingu a Ma-
nuál odpovědného turisty či Sbírka dobrých
a špatných příkladů z praxe,“ vypočítala Tereza
Kadlecová, která má v CzechTourism udržitelný
cestovní ruch v gesci a doplnila: „Tak třeba pří-
kladem dobré praxe je zavedení rezervačního
systému na vstupné i parkování v Adršpašských
skalách. Podle provozovatelů tento krok výraz-
ně snížil přetíženost oblasti, zlepšil zážitek ne -
jen návštěvníků, ale i místních, jelikož omezil
nelegální parkování v rezidenčních zónách,
a přispěl k plynulejší dopravě. I když jde o efek-
tivní opatření proti overturizmu, nelze ho apli-
kovat plošně – každá destinace je jiná a potře-
buje řešení přizpůsobené svým specifickým
podmínkám.“

Analýza identifikovala hned několik hlav-
ních výzev. Mimo jiné z dat vyplynulo, že řada
národních parků se potýká s nedostatkem stráž-
ců či chybějící doprovodnou infrastrukturou,
jako je například nedostatek parkovacích ploch
či zajištění hromadné dopravy. Zlepšení situace
v těch nejzatíženějších místech by také mohl
přinést propracovanější marketing a koordina-
ce turizmu. Svou roli hraje i fakt, že roste obliba
elektrokol, což v důsledku přináší jak nové pří-
ležitosti pro provozovatele, tak i konflikty na tu-
ristických trasách. Pro všechny parky napříč
Českem je pak velkou výzvou změna klimatu
a její dopad na přírodní biotopy, a v neposlední
řadě neukázněnost některých turistů. 

Turizmus v národních parcích a rozvoj
zdejších obcí řeší dlouhodobě také Ministerstvo
životního prostředí. „Národní parky jsou tu pro
ochranu přírody, ale také pro lidi, ať už pro
místní, či turisty. Je potřeba zajistit, aby turiz-
mus mohl v národních parcích dlouhodobě
a udržitelně fungovat. Tedy ho usměrňovat tak,
aby nedocházelo k přelidnění na nejznámějších
místech a k negativním dopadům na místní pří-
rodu či obyvatele, což se dlouhodobě daří. Proto
i rezort životního prostředí dlouhodobě podpo-
ruje rozvoj infrastruktury v obcích v národních
parcích,“ zdůraznil ministr životního prostředí
Petr Hladík.

„Analýza ale ukázala také pozitiva. Tak tře-
ba v případě Národního parku České Švýcarsko,
který letos slaví 25 let od založení a je označován
za nejkrásnější park Evropy, se v dobrém proje-
vilo zajištění bezplatné hromadné dopravy a za-
pojení elektrobusů. Aktuálně jde také o znovu-
otevření uzavřené trasy, což může pomoci další-
mu rozptylu turistů. České Švýcarsko není jen
přírodní skvost, ale také inspirací pro udržitelný
turizmus. Právě zde se ukazuje, že péče o životní
prostředí a návštěvnická infrastruktura musí jít

ruku v ruce. Jasně se potvrzuje, že bez systema-
tické podpory a jasné strategie se udržitelný tu-
rizmus nemůže stát realitou,“ vysvětlil vedoucí
Institutu turizmu CzechTourism Petr Janeček.

CzechTourism je i nadále v pravidelném
a úzkém kontaktu s provozovateli, obcemi
a kraji, spolupracuje i s orgány ochrany přírody,
národními parky a Agenturou ochrany přírody
a krajiny ČR. Pořádá pravidelné setkání členů
pracovních skupin k této problematice. Na zá-
kladě těchto setkání, analýz a po koordinaci se
zástupci dané destinace přizpůsobuje své aktivi-
ty, pokud jde o propagaci daného místa. Jako
příklad můžeme uvést třeba projekt Skryté
skvosty, propagaci mimo sezónní turistiku,
podporu venkovského turizmu atd. Současně
také na základě společné spolupráce s provozo-
vateli či samosprávou vytipovává alternativy.
Tedy dosud třeba neobjevená nebo méně zná-
má místa, která mohou návštěvníkům nabíd-
nout obdobný zážitek. To pouze za předpokla-
du, že jsou tato místa infrastrukturou na větší
počet návštěvníků připravena.

Zajímavosti z analýzy:
■ Krkonoše měly nejvyšší počet turistů i výle-

tonávštěv.
■ NP České Švýcarsko se pyšní nejvyšším po-

dílem zahraničních návštěv (31 %).
■ CHKO Beskydy eviduje každoroční nárůst

návštěvy Lysé hory o 10 %.
■ NP Podyjí boduje vyrovnanou návštěvní se-

zónou od července do září.
■ Budoucí CHKO Soutok, která se pyšní 27%

podílem zahraničních návštěvníků, potřebu-
je lepší koordinaci dopravy a ochranu speci-
fické krajiny.

■ Využívání elektrokol roste napříč regiony,
což přináší nejen přínosy, ale i konflikty na
turistických trasách. (tz)

Udržitelný pohled bude sloužit
jako výzva pro české národní parky

Jestli jedete opět
na vlně stresu a cí-
títe se jako na
konci prosince, je
nasnadě přemý-
šlet, jak začít brz-
dit, jak si odpoči-
nout. Terapeuti mi-
mo jiné doporučují
změnit prostředí,

odjet z bytu či vlastního domu tam, kde to
neznáte, tam, kde na vás nebudou útočit
vzpomínky a neprobudí se nepříjemné
emoce. Pokud nehodláte navštívit destina-
ce vzdálené stovky kilometrů, rozjeďte se
do rekreačních míst naší země. Nabízí jich
nespočet. 

Na Lipně se v tomto čase děje něco kouzelné-
ho. Led na jezeře pomalu taje, slunce se odráží
od hladiny a příroda se probouzí po zimním
spánku. Konec zimy a začátek jara je zde obdo-
bím, kdy si můžete užít to nejlepší z obou svě-
tů – poslední doteky zimních radovánek i prv-
ní teplé dny vybízející k procházkám a výle-
tům. A právě v této době je ideální čas na pobyt
v Residenci Lipno.

Komfort i soukromí ve vlastním domě
Residence Lipno není jen obyčejné ubytování.
Je to místo, kde si můžete užít soukromí a vol-
nost, které hotel nikdy nenabídne. Stylové, plně
vybavené domy s krbem, vlastní terasou a vý-
hledem do přírody vám poskytnou dokonalé

zázemí pro relaxaci i dobrodružství. Po dni
stráveném na sjezdovce nebo procházkou podél
jezera není nic lepšího než si v krbu rozdělat
oheň, vnímat jeho energii a na nic nemyslet.
Užívat si svého vlastního klidu nebo pohodu
s rodinou či přáteli. Osvěží to duši i tělo. A to se
nemá odkládat.

Poslední zimní radovánky
Sjezdovky jsou stále v provozu, je na nich navíc
letos spousta technického sněhu a ten vydrží –
a nabízí ideální podmínky pro pohodové lyžo-
vání, zejména pro rodiny s dětmi. Pokud jste

milovníci běžek, upravené trasy v okolí Frym-
burka vás nádherně provedou zasněženou kra-
jinou. A co teprve zamrzlá hladina Lipna? Když
podmínky dovolí, bruslení na největší přírodní
ledové ploše v Česku je zážitek, který si nesmíte
nechat ujít.

Přichází jaro a čas na nové zážitky
Jakmile se sníh začne pomalu ztrácet, Lipno
ukazuje svou druhou tvář. Jezerní cyklostezka
se mění v ráj pro cyklisty a in-line bruslaře,
Stezka korunami stromů otevírá nádherné vý-
hledy na probouzející se Šumavu a Království

lesa vítá první jarní návštěvníky. Chcete se vy-
dat na dobrodružnější výpravu? Co takhle pěší
výlet na Vítkův hrádek, nejvýše položenou
hradní zříceninu v Česku, odkud dohlédnete
až do Alp? Určitě vás osvěží a za pár dnů už ne-
budete vědět, co je to tak často opakovaný tlak
doby.

Dovolená podle vašich pravidel
Ať už hledáte klidný únik do přírody, nebo ak-
tivní dovolenou, Residence Lipno vám nabídne
dokonalou základnu pro obojí. Vychutnejte si
poslední chvíle zimy, přivítejte jaro a objevte
kouzlo Lipna v období, kdy se turistické stezky
ještě neplní davy a příroda ukazuje svou nej-
krásnější tvář.
Jediná otázka tedy zní: Kdy přijedete? (red)

residencelipno.cz
Residence Lipno | Komfortní dovolená na Lipně

tel.: +420 380 831 644

Seriál o prostředí, kde si dobře odpočinete a naberete pozitivní energii 2. díl

Residence Lipno pro jarní únik do přírody, 
kde zima končí a dobrodružství začíná
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Zajišťují spolehlivý přenos a rozvod elektři-
ny do více než 6,2 miliónu odběrných míst
v ČR prostřednictvím 253 000 km vedení.
Vloni k tomu zahájili sdílení elektřiny,
umožnili měření spotřeby každých 15 minut
nebo obnovili v krátkém čase dodávky sta-
tisícům míst postižených povodněmi. Do
obnovy, modernizace a rozvoje sítí, ale ta-
ké do jejich digitalizace a řízení investovali
v roce 2024 téměř 40 miliard korun. I díky
tomu jako provozovatelé přenosové a distri-
bučních soustav připojili skoro 45 000 no-
vých obnovitelných a decentralizovaných
zdrojů. České sdružení regulovaných elek-
troenergetických společností (ČSRES), za-
stupující společnosti ČEPS, ČEZ Distribuce,
EG.D a PREdistribuce, zhodnotilo v lednu
v Praze rok 2024 za účasti ministra průmys-
lu a obchodu Lukáše Vlčka a ve spolupráci
se Solární asociací a Asociací pro akumulaci
energie AKU-BAT CZ. 

„Decentralizace energetiky probíhá, což po-
tvrzují i naše statistiky. Rok 2024 byl ve zname-
ní pokračujícího zájmu o připojení nových
zdrojů, ohromného množství nutných úprav sy-
stémů a rekordních investic. Celkem se do sou-
stavy připojilo 44 633 nových zdrojů o výkonu
1008 megawatt. To přibližně odpovídá jednomu
bloku Jaderné elektrárny Temelín. K elektrizač-
ní soustavě je v současnosti připojeno celkem
213 638 zdrojů, což je zhruba čtyřikrát více než
před třemi lety. Celkový instalovaný výkon jen
fotovoltaických elektráren se od roku 2021 při-
bližně zdvojnásobil a za poslední dva roky se
ztrojnásobila také dodávka přebytků elektřiny
do soustavy. To je jeden z důvodů, který vede
regulované elektroenergetické společnosti k tak
masivním investicím,“ řekl Milan Hampl, před-
seda Správní rady sdružení ČSRES. 

Postupný odchod od velkých centrálních
uhelných elektráren k menším ekologickým ob-
novitelným zdrojům je spojený s novými náro-
ky na fungování elektroenergetických sítí. Jejich
provozovatelé se musejí vyrovnat nejen s desít-
kami tisíc žádostí o připojení, nestabilní výro-
bou elektřiny a s častými legislativními změna-
mi, ale také s pomalými povolovacími procesy
nebo s novými požadavky, jako je např. sdílení
elektřiny. A to vše při udržení stabilního a spo-
lehlivého provozu elektrizační soustavy. 

„Podporuji zavádění moderních technolo-
gií, které zajišťují vyrovnávání rozdílů mezi vý-
robou a spotřebou elektřiny a poskytují nezbyt-

né služby pro stabilní provoz elektrizační sítě.
Agregace, akumulace a flexibilita otevírají mož-
nost přizpůsobit svou produkci a spotřebu ak-
tuálním potřebám a podmínkám celé sítě nebo
energetického trhu. Jde o nové nástroje, které
nabídnou příležitost firmám na energii vydělat
a lidem ušetřit. To je moment, na nějž cílíme
i s novelou energetického zákona LEX OZE III
a se kterým je spojeno i schválení nového Ná-
rodního akčního plánu pro chytré sítě 2025–
–2030,“ uvedl ministr průmyslu a obchodu Lu-
káš Vlček.

V roce 2024 energetici připojili do sítě foto-
voltaické elektrárny o celkovém výkonu 967 me-
gawatt-peaků (MWp), a vyrovnali tak předchozí
rekordní rok. Instalovaný výkon meziročně
vzrostl o 28 % a celkový počet o 27 %. Průměr-
ná velikost domácích solárních elektráren byla
loni 10,5 kilowatt-peaku (kWp), což je o 30 %
více než dosud. Průměrná velikost domácích
fotovoltaik postavených do konce roku 2023 či-
nila 8 kWp. 

„Počtem loni dominovaly fotovoltaické
elektrárny na střechách rodinných domů, kte-
rých bylo nově připojeno téměř 41 000 o celko-
vém výkonu 429 megawatt. V instalovaném vý-
konu však už převažovaly fotovoltaiky u podni-
katelů a velké elektrárny nad jeden megawatt,
jejichž celkový výkon byl 539 megawatt. Napříč
těmito kategoriemi vzniklo dvaapůlkrát více
elektráren nad sto kilowatt než v roce 2023, kte-
ré k celkovému růstu přispěly 465 megawatty.
To se odrazilo i na průměrné velikosti nových
fotovoltaik, která vzrostla z 11,7 na 21,7 kilo-
wattu,“ vysvětlil Svatopluk Vnouček, člen
Správní rady sdružení ČSRES. 

Výkon všech solárních elektráren v Česku
v roce 2024 dosáhl 4430 MWp. Celkem do sítě
dodává elektřinu již více než 212 000 fotovol -
taických elektráren, z toho více než 184 000 se
nachází na střechách rodinných domů. „Máme
dobře našlápnuto. Pro splnění NKEP potřebuje-
me instalovat jeden gigawatt ve fotovoltaice roč-
ně, ale zároveň nemůžeme ubrat, což se však
může stát s ohledem na plánované změny do-
tačních programů. Pokud usneme na vavřínech,
budeme mít problémy. Chceme-li, aby solární
sektor dosáhl cílů, které si stát dal, je nutné dále
odstraňovat bariéry v povolovacích procesech,
a hlavně nastavit stabilní prostředí pro rozvoj
sektoru. Jako příklady existujících omezení mo-
hu uvést třeba plošné zákazy pro obnovitelné
zdroje v územních plánech nebo potíže při vyři-
zování povolení pro výstavbu kabelových tras
pro vyvedení výkonu. Naopak pozitivně lze

hodnotit legalizaci takzvané agrovoltaiky, i když
zatím v omezené formě a bez možnosti instala-
ce vertikálních panelů,“ přiblížil Jan Krčmář,
výkonný ředitel Solární asociace.

Rodiny z 84 % volily v loňském roce řešení
v podobě fotovoltaiky kombinované s bateri-
ovým úložištěm s průměrnou kapacitou 
11,7 kWh. Průměrná kapacita baterie spojená
s fotovoltaikou instalovanou do konce ro-
ku 2023 byla 11,42 kWh. Celkem je v ČR spo-
lečně se solárními elektrárnami k síti připoje-
no 157 507 bateriových úložišť o kapacitě té-
měř 2 GWh. Z nich bylo nově v roce 2024 při-
pojeno 36 246 o celkové kapacitě 506 MWh.

„Meziročně vzrostla celková instalovaná
kapacita baterií v České republice o 26 % a jejich
absolutní počet o 23 %. Doménou baterií jsou
sice stále ještě instalace v domácnostech, které
loni kapacitně zaujímaly 86% podíl a počtem
instalací dokonce 95% podíl, avšak nyní nastu-
puje éra také velké akumulace. Je to dáno nejen
zpomalením rezidenční výstavby fotovoltaik,
a tedy i k nim připojených baterií, ale zejména
rostoucím zájmem investorů o realizaci nových
velkých bateriových projektů. Očekáváme, že
pozitivním signálem pro další rozvoj bude
schválení LEX OZE III a posilování role aku-
mulace v dotačních titulech pro nové zdroje.
Z poskytování služeb výkonové rovnováhy se
postupně budeme posouvat také do obchodní
roviny, zejména v oblasti poskytování a agrega-
ce flexibility. Očekávám, že díky tomu bude kle-
sat počet hodin s negativními cenami elektři-
ny,“ řekl Jan Fousek, výkonný ředitel Asociace
pro akumulaci energie AKU-BAT CZ.

Ve srovnání s fotovoltaikami stagnuje vý-
stavba větrných elektráren. Přibývají pouze jed-

notky projektů ročně, o čemž svědčí navýšení
počtu míst připojení větrných farem ze 120
v roce 2023 na 126 v loňském roce. Jejich celko-
vý instalovaný výkon je 371 MW, což je mezi-
ročně pouze o 5 % více. Podobná situace je v ob-
lasti bioplynových stanic. Připojeno jich loni
k síti bylo devět, jejich celkový počet činí 554
a instalovaný výkon meziročně vzrostl z 350 na
358 MW.

Druhým nejčastěji připojeným obnovitel-
ným zdrojem energie k elektrizační síti v ČR
jsou tepelná čerpadla. Ke konci loňského roku
jich bylo celkem 253 448, což je o téměř 27 000
více než v roce 2023. Celkový tepelný výkon
čerpadel narostl o přibližně 434 MWt. 

Alternativou ke spalování uhlí je také využi-
tí zemního plynu a výroba elektřiny a tepla
v kogeneračních jednotkách. Vloni s nimi při-
bylo 25 lokalit o průměrné velikosti 0,69 MW.
Celkový v tuzemsku instalovaný výkon kogene-
račních jednotek se v roce 2024 zvýšil o přibliž-
ně 17 MW na 293 MW. Průměrná velikost
všech lokalit s kogeneračními jednotkami byla
0,53 MW.

České sdružení regulovaných elektroener-
getických společností je pro orgány státní sprá-
vy, expertní i širokou veřejnost nositelem zna-
lostí a odborným průvodcem tématy ze světa
regulovaných elektroenergetických společností.
Je nedílnou součástí nové energetiky, která je
spojena s trendy decentralizace a digitalizace.
Jeho členové svými investicemi urychlují dekar-
bonizaci a přispívají k ochraně klimatu. Sdruže-
ní ČSRES tvoří provozovatel přenosové sousta-
vy společnost ČEPS a provozovatelé distribuč-
ních sítí společnosti ČEZ Distribuce, EG.D
a PREdistribuce. (tz)

Kybernetické hrozby spojené s bateriovými
úložišti a komponenty vyrobenými v zahra-
ničí, zejména v Číně, se stávají stále aktuál-
nějším tématem. Zneužití těchto technolo-
gií může mít zásadní dopad na stabilitu ev-
ropských energetických sítí a bezpečnost fi-
rem i domácností, ukazují poznatky nové
studie.

„Exponenciální růst střešních solárních systé-
mů výrazně zvyšuje počet přípojných bodů k sí-
ti. To pak vytváří rostoucí zranitelnost energe-
tických systémů, kterou by hackeři mohli zneu-
žít. Nejzávažnějším dopadem mohou být kaská-
dové poruchy sítě, které představují stále větší
problém,“ řekl Roman Kümmel z Počítačové
školy GOPAS.

Existují reálné obavy, že hackerské útoky na
energetické sítě mohou být vedeny přes chytré
solární panely a bateriová úložiště připojená
k síti. Tyto systémy totiž často obsahují software
a komponenty vyráběné v zahraničí, hlavně
v Číně, což zvyšuje riziko vzdáleného zneužití
a manipulace. „Jedním z největších rizik je
vzdálené ovládání baterií nebo panelů, které

může způsobit nejen ekonomické ztráty, ale
i destabilizaci celé sítě,“ uvedl Pavel Bursa, spo-
lumajitel společnosti Resacs. „Představte si scé-
nář, kdy útočník zmanipuluje tisíce zařízení, což
povede k přetížení či výpadku energetického sy-
stému. Taková situace není jen teoretická –
s rostoucím počtem chytrých zařízení připoje-
ných do sítě je riziko reálnější než kdy dřív.“

Vzhledem k celkovému množství baterio -
vých úložišť, které jsou v EU připojovány do sítě,
jde o reálné riziko. O tom také stále častěji hovoří
zdroje z různých bezpečnostních složek. Samo-
zřejmě může také jít o snahu poškodit konkrétní
firmu ze strany zahraniční konkurence.

Komponenty a bateriová úložiště vyráběné
v rizikových částech světa, zejména v Číně, trpí

nedostatečnou regulací, kontrolou kvality
a software integrovaný do těchto zařízení může
obsahovat skryté mechanizmy umožňující pří-
stup třetím stranám.

Klíčovým problémem je, kdo má přístup
k datům uloženým v těchto systémech. Pokud
se data ukládají mimo Evropskou unii, je složi-
tější zajistit jejich bezpečnost a zamezit jejich
zneužití. Baterie vyráběné v Česku a Evropě
mají významnou výhodu díky dodržování pří-
sných bezpečnostních standardů. Tyto produk-
ty často obsahují pokročilé bezpečnostní prvky,
jako jsou systémy pro detekci hrozeb v reálném
čase, a využívají lokálně spravovaný software.

„Nemohu hovořit za ostatní výrobce, ale
baterie Resacs, které jsou vyrobené v ČR, mají
architekturu i software pod naší plnou kontro-
lou. Kromě jiného to znamená, že i veškerá data
zůstávají na území ČR a přístup k nim je omeze-
ný pouze na schválené subjekty,“ podotkl Pavel
Bursa z Resacs. Upozornil také na skutečnost,
že mnoho českých subjektů výrobu v Česku
pouze předstírá. A dodává, že české logo na čín-
ské baterii bezpečnost určitě nezaručuje. 

„Úspěšný masový útok na tato zařízení, díky
celkovému výkonu těchto elektráren, který

v Evropě činí již více než 200 GW, by mohl způ-
sobit poměrně velké škody v podobě výpadků
dodávek elektrické energie. Útočníkům by ale
mohlo jít i o něco jiného. Ovládnutí fotovoltaic-
ké elektrárny by se například mohlo stát vhod-
ným prostředkem pro ransomware útoky. Útoč-
níci by na oplátku za znovuzprovoznění elekt-
rárny mohli požadovat například vysoké výkup-
né. V historii jsme již byli svědky ransomware
útoků, které mířily na IoT zařízení a napadaly na-
příklad chytré termostaty. Pro zapnutí, nebo na-
opak snížení teploty v domě útočníci rovněž po-
žadovali výkupné. Že budou další na řadě foto-
voltaické elektrárny se tedy přímo nabízí,“ sdělil
Roman Kümmel, odborník na IT bezpečnost
z Počítačové školy GOPAS.

Investice do bateriových úložišť, která splňu-
jí evropské bezpečnostní normy, se stávají klíčo-
vou strategií pro ochranu energetické soběstač-
nosti. Domácnosti a firmy by měly při výběru
těchto technologií klást důraz na původ kompo-
nentů, kvalitu softwaru a možnosti zabezpečení.
Tato opatření nejen chrání před kybernetickými
útoky, ale také zajišťují spolehlivější provoz, což
je v době narůstající závislosti na obnovitelných
zdrojích energie zásadní. (tz)

Počet připojených zdrojů
do elektrizační soustavy se loni zvýšil o čtvrtinu

Solární systémy hrozí zneužitím chytrých technologií v energetické síti

FVE – rok 2024 v číslech:

počet nových fotovoltaických elektráren 44 593
celkový výkon nových fotovoltaických elektráren 967 MWp
celková nová kapacita akumulace u FVE 506 MWh
počet nových domácích FVE 40 925
počet nových firemních a pozemních FVE 3668
průměrná velikost FVE 21,7 kWp
průměrná velikost domácí FVE 10,5 kWp
průměrná velikost firemní FVE 101,7 kWp
podíl akumulace u nových rezidenčních FVE 84 %
podíl akumulace u nových firemních FVE 52 %
podíl akumulace u nových FVE nad 1 MWp 29 % 
celkový instalovaný výkon FVE k 31. 12. 2024 4430 MWp
celkový počet FVE k 31. 12. 2024 212 408
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Síť drogerií ROSSMANN završila svých 
30 let působení na českém trhu doslova 
strmým růstem. V loňském roce dosáhla
hrubých tržeb ve výši 7,8 miliardy korun,
meziročně vyšších o 20 %. Potvrzuje tak
kontinuální růst i vysokou dynamiku firmy,
která jen za poslední čtyři roky své tržby
zdvojnásobila. 

Velmi aktivní je ROSSMANN také v investicích,
280 miliónů korun vloni směřovalo především
do rozšiřování a modernizace prodejní sítě i do
rozvoje digitálních technologií tak, aby společ-
nost zajistila co nejkvalitnější služby svým záka-
zníkům. ROSSMANN na sklonku roku nově
představil virtuální asistentku Rossi a dále rozší-
řil možnosti online nakupování. Trvalou pozor-
nost věnuje péči o své zaměstnance a zlepšování
jejich podmínek. Také díky tomu získal prestižní
ocenění Nejlepší zaměstnavatel ČR 2024 udělo-
vané společností Kincentric.

Česká síť ROSSMANN je součástí meziná-
rodního koncernu, který vloni v Německu, Špa-
nělsku, Polsku, Maďarsku, České republice, Tu-
recku, Albánii, Kosovu a Dánsku utržil 15,3 mi -
liardy eur a zvýšil obrat o více než 10,2 %. Hrubý
obrat společnosti ROSSMANN v České republi-
ce se zvýšil o 20 % ve srovnání s rokem 2023
a dosáhl nového maxima – 7,8 miliardy korun. 

Rekordní expanze a důraz na digitalizaci
V loňském roce ROSSMANN rozšířil svoji síť
o rekordních 24 nových prodejních míst, čímž

jejich celkový počet dosáhl 196. Řetězec navíc
neustále vylepšuje prodejny stávající, během
loňského roku zmodernizoval šest z nich. Znač-
nou část z celkových 280 miliónů korun věnova-
la společnost ROSSMANN na další zkvalitnění
svých služeb, a to na rozvoj moderních digitál-
ních technologií. Zákazníci tak mohou v součas-
né době ve všech kamenných prodejnách, kde to
umožňují provozní podmínky, využívat samo-
obslužné pokladny nebo bezplatné Wi-Fi připo-
jení. Ve spolupráci s dodavateli si zákazníci mo-
hou na vybraných prodejnách vyzkoušet exklu-
zivní digitální instalace Skin Genius.

Co nejvyšší úroveň servisu je pro síť
drogerií ROSSMANN i nadále prioritou.
K postupnému vylepšování zákaznického zážit-
ku z nakupování výrazně pomohlo zavedení 
tzv. Customer Love Score, díky kterému má ve-
dení jednotlivých prodejen pravidelně k dispo-
zici zpětnou vazbu od zákazníků. „Naše ambice
zůstává nadále stejná – stát se zákaznickou vol-
bou číslo jedna v segmentu drogerií. Toho chce-
me dosáhnout dalším zkvalitňováním všech na-
šich služeb a nabídky zákazníkům. V mnoha
aspektech jsme jimi již vnímáni jako nejlepší,
například v moderních technologiích či uvádě-
ní sortimentních novinek,“ uvedl jednatel spo-
lečnosti ROSSMANN Vít Podešva.

Velkou novinkou loňského roku bylo před-
stavení virtuální poradkyně Rossi, která po-
zvedla úroveň personalizace a inovací drogerie
ROSSMANN ještě o kousek výš. ROSSMANN
jako první na trhu dokázal propojit AI techno-
logie s konkrétní produktovou nabídkou, čímž
předčil i společnosti fungující výhradně v onli-
ne světě. Tato funkce, která zákazníkům dokáže
nabídnout rychlejší a efektivnější služby přímo
na míru, byla zavedena přímo v zákaznické ap-
likaci ROSSMANN CLUB. Rossi odráží snahu
vyhovět potřebám zákazníků, u nichž je při na-
kupování patrná rostoucí preference využívání
digitální komunikace bez přímého kontaktu
s prodejcem. Tomu jde naproti také rozšíření 
e-shopu pro online nákupy i bez registrace a ve
webovém prostředí.

Exkluzivní produkty i privátní značky 
ROSSMANN nabízí zákazníkům co nejširší
sortiment zboží napříč všemi kategoriemi, aby
zajistil jejich spokojenost. Jako první na trhu
s drogistickým zbožím zařadil do svého sorti-
mentu péče o pleť produkty korejských značek.
Do svého portfolia přidal i řadu exkluzivních
značek, a to především v kategorii krásy, kde si

dlouhodobě drží silnou pozici. V loňském roce
se ROSSMANN stal výhradním prodejcem ob-
líbené značky Avon, která se tak vůbec poprvé
ve své historii dostala do kamenných prodejen.

Zákazníci potvrzují také zájem o privátní
značky ROSSMANN. Důkazem jsou nejen tři
ocenění ve Volbě spotřebitelů za rok 2024, ale
také stabilní prodej produktů privátních zna-
ček. Významný krok, který přispěl k rozšíření
povědomí o privátních značkách mimo tradiční
kanály kamenných prodejen a e-shopu Ross-
mann.cz, představuje propojení s největším po-
travinářským online obchodem Rohlík.cz.

ROSSMANN nadále rozvíjí svou strategii
založenou na péči, takže i v roce 2024 pokračoval
v kampani Pečujeme s láskou. Ta tentokrát upo-
zornila na úskalí vztahů s novými členy rodiny,
které se díky vzájemnému respektu dají zvlád-
nout, i když to zpočátku nemusí být jednoduché.
Za zmínku určitě stojí i druhý ročník věrnostní
kampaně zaměřené na jógu – S jógou je život
krásnější. Při příležitosti oslav 30 let společnosti
v České republice si na tisíc lidí společně zacviči-
lo jógu na Střeleckém ostrově, a díky speciální-
mu pontonu na Vltavě si navíc vychutnalo dech-
beroucí výhled na historické centrum Prahy.

Titul Nejlepší zaměstnavatel
Společnost ROSSMANN klade velký důraz nejen
na spokojenost zákazníků, ale dlouhodobě se vě-
nuje také péči o své zaměstnance. I to je jeden
z důvodů, proč v loňském roce získala prestižní
ocenění Kincentric Nejlepší zaměstnavatel Česká
republika 2024. Do průzkumu organizovaného
společností Kincentric se anonymně zapojilo
91 % zaměstnanců a společnost ROSSMANN
v něm dosáhla úrovně míry motivovanosti 77 %,
čímž významně překonala průměrné hodnocení

v České republice i v oboru evropského maloob-
chodu. „Máme více než 1300 zaměstnanců a vá-
žíme si práce každého z nich. Uvědomujeme si,
že právě oni jsou klíčem k úspěchu celé naší spo-
lečnosti. Jsme hrdí na to, že nás vnímají jako sta-
bilního a spolehlivého zaměstnavatele. Ocenění,
které jsme vloni získali, už je jen taková třešnička
na dortu, která dokazuje, že jsme se vydali správ-
ným směrem,“ uvedl jednatel společnosti ROSS-
MANN Karol Jakubek a doplnil: „Mzdy našim
zaměstnancům zvyšujeme průběžně, vloni to by-
lo v průměru o 7,5 %, v prodejní síti jsme dokon-
ce ve čtyřletém horizontu zvyšovali mzdy téměř
o polovinu.“ 

Kromě toho ROSSMANN své zaměstnance
odměňuje širokou škálou benefitů v podobě
Cafeterie a dlouhodobě podporuje nejrůznější
formy vzdělávání. A pečuje i o osobní harmonii
zaměstnanců prostřednictvím bezplatné asis-
tenční služby ELA. 

Pomoc potřebným i udržitelné podnikání
Společnost vloni rovněž pokračovala ve svých
aktivitách na poli společenské odpovědnosti.
V rámci dlouhodobého charitativního projektu
KDE SRDCE POMÁHÁ drogerie ROSSMANN
spolu se svými zákazníky darovali neziskovým
organizacím na pomoc potřebným téměř 4,5 mi-
liónu korun. Také se již podeváté zapojila do ce-
lostátní Sbírky potravin a přímou materiální po-
moc v celkové hodnotě 1,7 miliónu korun věno-
vala 11 moravským obcím zasaženým povodně-
mi. Nechyběla ani každoroční spolupráce se
společností Henkel v rámci akce Vraťte stromům
korunu a další aktivity, z nichž určitě stojí za
zmínku kampaň Šetři přírodu, která má za cíl
upozornit na udržitelnost produktů ze sortimen-
tu drogerie ROSSMANN. (tz)

Pořádání sousedských slavností, kulturních
akcí, podpora rodinných center nebo ko-
munitního života ve městech a obcích, či
vytvoření a zvelebení 48 komunitních za-
hrad napříč regiony celé České republiky.
Tyto a mnoho jiných aktivit podpořila spo-
lečnost Kaufland ve spolupráci s Nadací Via
více než 10 000 000 Kč, které v posledních
čtyřech letech věnovala na podporu komu-
nitních projektů v rámci grantových progra-
mů Milión pro... a Už to roste, už to klíčí.

Program Milión pro... spustila společnost Kauf-
land v roce 2021 s cílem podpořit komunitní ži-
vot v místech, kde otevírá novou prodejnu.
S otevřením každé nové prodejny investuje bě-
hem tří let částku 1 000 000 Kč na podporu ko-
munitních projektů v dané lokalitě. 

V Lovosicích, Poděbradech, Turnově a v je-
jich přilehlých obcích již nyní pilně pracují na rea -
lizaci již podpořených projektů. V Žabovřeskách
nad Ohří je například v plánu revitalizace přiroze-
ného centra obce a vytvoření relaxační zóny pro
místní obyvatele. Díky finanční podpoře z progra-
mu Milión pro... může třeba i Rodinné centrum

Beruška ve Strakonicích nadále pořádat akce pro
rodiny s dětmi stejně jako řada dalších organizací
a spolků z ostatních regionů, které by si jinak or-
ganizaci takových aktivit nemohly dovolit.

„Částkou 10 105 526 Kč jsme dosud podpo-
řili 165 inspirativních projektů, které velkou mě-
rou přispívají k rozvoji komunitního života ve
městech i menších obcích. Naším cílem je vytvá-
řet dobré sousedské vztahy a dlouhodobě přispí-
vat ke zlepšení životního prostředí nejen v loka-
litách, kde stojí naše prodejny, ale i na dalších
místech po celé České republice. Proto se věnuje-

me také podpoře komunitních zahrad, do jejichž
rozvoje jsme z celkové částky investovali více než
2 700 000 Kč,“ uvedla tisková mluvčí společnosti
Kaufland ČR Renata Maierl.

Podpoře komunitních zahrad se Kaufland
věnuje již čtvrtým rokem v rámci každoročního
celorepublikového grantového programu Už to
roste, už to klíčí, a to také ve spolupráci s Nadací
Via, která pomáhá s výběrem těch nejlepších
projektů. Lidé tak mají možnost vytvořit prostor,
kde si mohou vypěstovat své vlastní ovoce a zele-
ninu, a přitom se setkávat, sdílet své nápady, po-
řádat kulturní akce nebo se vzdělávat o ekologii
a udržitelném životním stylu. „Trend komunit-
ních zahrad u nás začal před pár lety a my jsme
mile překvapeni, že má stále více příznivců. Za
zmínku určitě stojí naše vlastní komunitní za-
hrada vedle prodejny v Praze na Vypichu, kde
množství zájemců o pěstování několikanásobně
převýšilo její původní kapacitu,“ doplnila tisková
mluvčí společnosti Kaufland ČR Renata Maierl.

Základní myšlenkou programu Už to roste,
už to klíčí je aktivní oživení nevyužívaných
ploch nebo rozvoj již založených zahrad napříč
regiony po celé České republice. O finanční pří-
spěvek mohou vždy začátkem nového roku po-

žádat existující komunitní zahrady i nadšenci,
kteří se teprve chystají založit novou zahradu,
a rozproudit tak sousedský život v místě svého
bydliště. Čtvrtý ročník grantové výzvy právě
probíhá, přihlašovat své projekty mohou již teď
na www.kaufland.cz/komunitni-zahrady.

K nejnovějším projektům, které již grant
z programu Už to roste, už to klíčí získaly, patří
rozšíření komunitní zahrady v Kopřivnici, která
umožní obyvatelům panelových domů efektiv-
ně využít dostupný pozemek. Dále pak založení
nové komunitní zahrady vedle nádraží Fryštát
v Karviné, jež má oživit značně zanedbanou ob-
last města, nebo úprava opuštěné městské za-
hrady v Chrudimi a její přeměna v komunitní
prostor pro setkávání a relaxaci.

„Od začátku naší spolupráce vnímáme pří-
stup Kauflandu jako vysoce odpovědný a je zjev-
né, že firmě jde vždy v první řadě o co největší
společenský prospěch darovaných peněz. Díky
tomu jsme mohli společně skutečně zlepšit život
v desítkách míst po celém Česku a podpořit řa-
du aktivních lidí a spolků, které život v naší zemi
pozvedají. Děkujeme za mimořádnou důvěru
a partnerskou spolupráci,“ uvedl výkonný ředi-
tel Nadace Via Zdeněk Mihalco. (tz)

Drogerie ROSSMANN obsazuje nové
prodejní lokality, modernizuje prodejní síť i technologie

Kaufland podporuje dobré sousedské vztahy
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Strana vychází pod partnerskou záštitou České společnosti pro jakost

Kvalita a bezpečnost jsou pro nás
na stejné úrovni a tvoří klíčové pilíře našeho fungování

Zvítězit v soutěži kva-
lity je nejen prestižní,
ale i obdivuhodné. Je
to meta, jíž se ne kaž-
dé firmě podaří do-
sáhnout. Na stupeň
nejvyšší loni v soutěži

Ambasador kvality ČR, v podnikatelském
sektoru, vystoupala společnost ČEZ, a.s. 
divize jaderná energetika. 

Česká společnost pro jakost je nejen uznávaným
vzdělávacím centrem a autoritou v oblasti systé-
mů managementu kvality. Jejím posláním je ta-
ké popularizovat subjekty, tedy jednotlivce i or-
ganizace, které kvalitu šíří, kvalitou žijí a aktivně
se zasazují o její implementaci. Každoročně tak
Česká společnost pro jakost uděluje tituly Am-
basador kvality České republiky, Manažer kvali-
ty roku, Cenu za návrat do života, Cenu Franti-
ška Egermayera či Cenu Anežky Žaludové. 

Tradičně jsou ceny slavnostně předávány
v rámci galavečera, který je součástí konference
Dny kvality. Loňský ročník se konal 12. a 13. lis-
topadu v Praze. 

Předsedkyně České společnosti pro jakost
Elena Stibůrková při této příležitosti uvedla:
„Jsme nadšeni, že se
každoročně o naše ce-
ny ucházejí organiza-
ce, které udržují vyso-
ký standard řízení, pe-
čují o své zaměstnance
a vnímají kvalitu jako
významnou konku-
renční výhodu. Oce-
ňujeme jejich odvahu
sdílet své přístupy v oblastech kvality, společen-
ské odpovědnosti a inovací. Tímto dávají ostat-
ním inspirativní příklad hodný následování.“

Charakterizovat ČEZ, nositele titulu Am-
basador kvality České republiky, by asi bylo
zbytečné. Jde o významnou českou energetic-
kou společnost zaměřující se na výrobu, distri-
buci a prodej elektrické energie a tepla. Divize
jaderná energetika ČEZ se specializuje na bez-
pečnou a efektivní výrobu elektřiny z jader-
ných zdrojů, přičemž jejími hlavními provozy
jsou jaderná elektrárna Dukovany a Temelín.
Tato divize klade důraz na maximální bezpeč-
nost provozu, spolehlivost dodávek a minima-
lizaci ekologického dopadu, čímž přispívá
k energetické soběstačnosti a ke snižování
emisí v České republice.

Hodnotitelé ocenili především zapojení
účastníka v mezinárodních strukturách zamě-
řených na kvalitu a bezpečnost, rovněž tak an-
gažovanost v oblasti kvality na národní úrovni
(vlastní konference Kvalita, zapojování do
struktur a přispění k naplňování Národní poli-

tiky kvality). Dále byl vysoce hodnocen kom-
plexní systém vzdělávání budoucích pracovní-
ků od základní školy až po vysokou školu, roz-
voj kompetencí dodavatelů a efektivní práce
s ISO normami.

Při této příležitosti jsme se Ing. Zdeňka Čan-
čury, Ph.D., ředitele útvaru řízení kvality jader-
ných elektráren společnosti ČEZ, a.s., zeptali:

Loni jste zvítězili v prestižní soutěži Amba-
sador kvality. Jak jste se o ní vlastně dozvě-
děli?

Dozvěděli jsme se o ní díky naší dlouhodobé
spolupráci s Českou společností pro jakost. Ne-
ustále se snažíme zdokonalovat naše procesy,
porovnávat je s těmi nejlepšími a čerpat inspira-
ci z osvědčených postupů. Věříme, že právě sdí-
lení zkušeností a osvojení si nejnovějších trendů
v oblasti kvality nám pomáhá udržet vysoký
standard a neustále kráčet kupředu.

Váhali jste, zda se přihlásit, nebo to bylo jas-
né rozhodnutí?

Přihlásit se do soutěže bylo pro nás naprosto
přirozeným krokem. Kvalita a bezpečnost jsou
pro nás na stejné úrovni a tvoří klíčové pilí-

ře našeho fungování.
Neustále se snažíme
posouvat naše stan-
dardy kvality na vyšší
úroveň, a proto je pro
nás cenné získat nejen
zpětnou vazbu od
hodnotitelů, ale také
sdílet naše zkušenosti
s ostatními. Soutěž

vnímáme jako prestižní tuzemskou platformu,
která nám umožnila porovnat se s nejlepšími
a přinést nové impulzy pro další rozvoj.

Co zahrnuje management kvality v prostředí
jaderných elektráren?

Jaderné elektrárny patří mezi technologicky
nejsložitější průmyslová zařízení a zároveň je
tato oblast jedním z nejpřísněji regulovaných
průmyslových odvětví, kde bezpečnost a kvalita
nejsou jen prioritou, ale absolutním základem.
Útvar řízení kvality se organizačně člení na
útvary zvláštních procesů, technické kvality,
kvalifikace a hodnocení dodavatelů, kontroly
kvality, kontroly a měření a zlepšování řízení
kvality. Management kvality obsahuje stanovení
požadavků na kvalitu, kompetence zaměstnan-
ců ČEZ, a. s., a dodavatelů v oblasti technické
kvality a zvláštních procesů, řízení kvality tech-
nologických zařízení, zlepšování kvality celků,
komponent a systémů, kontrolní mechanizmy,
dokumentace apod. a současně je také zahrnuta

schopnost prokazování kvality vůči dozorným
orgánům. Cílem je zajištění dlouhodobě bez-
pečného, spolehlivého a efektivního provozu,
který obstojí i v budoucnosti.

Prosazují se jednotlivé kroky složitěji než
v jiných průmyslových provozech?

Jaderná energetika podléhá mimořádně přísným
regulacím, a proto je implementace jakýchkoliv
změn velmi pečlivě plánována a kontrolována.
Každý nový proces nebo technologie musí splnit
náročné bezpečnostní, legislativní a kvalitativní
požadavky. To sice prodlužuje dobu implemen-
tace, ale zároveň zajišťuje maximální bezpečnost
a spolehlivost provozu. Kvalita pro nás není jen
otázkou technologických postupů, ale i otázkou
kultury společnosti či jedince. Proto věnujeme
velkou pozornost systematickému školení za-
městnanců i dodavatelů.

Pojem kvalita svým způsobem tedy zastře-
šuje mnohé procesy. Které to ve vašem pří-
padě jsou?

Náš systém řízení kvality stojí na třech základ-
ních pilířích:
■ Quality Assurance (QA) – zajištění kvality, te-
dy nastavení standardů a procesů v oblasti tech-
nické kvality a zvláštních procesů,
■ Quality Control (QC) – kontrola kvality, která
zahrnuje kvalifikaci a hodnocení dodavatelů
s cílem zajistit nejvyšší kvalitu materiálů a slu-
žeb,
■ Quality Inspection (QI) – inspekční činnosti,
včetně NDT kontrol, speciálních měření a me-
trologie.

Kvalitu vnímáme jako kombinaci jasně defi-
novaných požadavků, odborné způsobilosti lidí
a pečlivé kontroly technologických zařízení.
Neustále se zaměřujeme na zlepšování procesů,
komponent i systémů, aby odpovídaly nejvyš-
ším standardům. Klíčovou roli zde hraje i dů-
sledná dokumentace a schopnost prokázat kva-
litu naší práce vůči dozorným orgánům.

Přivedlo vás umístění v Ambasadorovi k no-
vým podnětům, myšlenkám, jak se dále zdo-
konalit? Inspirovalo vás při vyhlášení akce
něco od ostatních oceněných?

Vítězství v soutěži nám potvrdilo to, že máme
správně nastavené procesy a jdeme správným
směrem. Zároveň je to pro nás velká motivace
se neustále rozvíjet a zlepšovat se. Setkání se zá-
stupci ostatních oceněných organizací bylo pro
nás velmi přínosné a umožnilo nám vzájemně
sdílet zkušenosti. V rámci soutěže jsme se se-
tkali se zajímavými přístupy, které by mohly být
aplikovány i v našem prostředí.

Vyvíjejí se standardy kvality či přístupy k ní
postupem let?

Žijeme ve velmi dynamickém prostředí, na kte-
ré musíme včas reagovat. Sledujeme nejnovější
vědecké poznatky, technologické inovace i po-
žadavky regulátorů, abychom zajistili soulad
s nejpřísnějšími normami a mezinárodními
standardy. Digitalizace, automatizace, moderní
analytické nástroje nebo drony, kamery, lasero-
vé scannery a vyhodnocení prostřednictvím
umělé inteligence nám pomohly např. zmapo-
vat stav chladicích věží, včetně ověření funkč-
nosti nových technologií. Tyto přístupy nám
pomáhají udržovat vysokou úroveň kvality
a dále pracovat na tom, aby byly jednotlivé pro-
cesy ještě efektivnější.

A čeho byste rádi v blízké budoucnosti
v tomto směru dosáhli?

Naší hlavní prioritou je pokračovat v systema-
tickém zvyšování bezpečnosti, spolehlivosti
a efektivity jaderných zdrojů. Chceme dále roz-
víjet digitalizaci, automatizaci a inovace, které
nám pomohou optimalizovat provoz a zjedno-
dušit procesy řízení kvality. Kromě technologic-
kého rozvoje je klíčovým faktorem i odborná
příprava zaměstnanců a dodavatelů. A také ná-
vrat k původním hodnotám kvality, jako jsou
respekt, pokora, autentičnost, komunikace
a naslouchání. Naše ambice směřují k tomu,
abychom zůstali lídrem v oblasti kvality a jader-
né bezpečnosti nejen v České republice, ale
i v mezinárodním měřítku.

otázky připravila Eva Brixi

’’
Kvalita pro nás není jen otázkou
technologických postupů, ale i otázkou
kultury společnosti či jedince. 
Proto věnujeme velkou pozornost
systematickému školení zaměstnanců
i dodavatelů.

Ing. Zdeněk Čančura, Ph.D., ředitel útvaru
řízení kvality jaderných elektráren ČEZ, a.s.
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„Tento trend odráží rostoucí dynamiku a diverzi-
tu českého podnikatelského prostředí. V ČR žije
čím dál více cizinců a ti podnikají na živnosten-

ský list, což je pro ně i zároveň nejsnazší a nej-
efektivnější způsob fungování v některých seg-
mentech trhu práce,“ řekla předsedkyně předsta-

venstva Dun & Bradstreet, Kateřina Klosová
s tím, že živnostenský list mělo ke konci ro-
ku 2024 celkově víc než 180 000 cizinců. Zároveň
dodala: „Podíl cizinců mezi nově registrovanými
OSVČ od roku 2022 vzrostl o deset procentních
bodů.“ Mezi zahraničními žadateli o živnosten-
ské oprávnění dlouhodobě dominují občané
Ukrajiny. Celkem jich má živnostenský list více
než 64 200, jen za rok 2024 jich přibylo přes
13 000. Zhruba o polovinu méně registrací při-

padá na občany Vietnamu (31 300) a Slovenska
(30 700). S výrazným odstupem dále následují
Rusové (7300), Rumuni (3800), Němci (3700)
a Poláci (3600). V závislosti na občanství se výra-
zněji liší obory činnosti, ve kterém cizinci u nás
podnikají. Zatímco mezi Ukrajinci převládá sta-
vebnictví a zpracovatelský průmysl, Vietnamci se
věnují převážně obchodní činnosti, zatímco akti-
vity Slováků jsou rozptýleny mezi stavebnictví,
služby, zpracovatelský průmysl, IT a obchod. (tz)

Český prodejce v segmentu péče o oči Len -
tiamo loni podle předběžných výsledků utržil
921 miliónů korun, a vyrostl tak zhruba
o 9 %. Tím se rok 2024 zařadil mezi ty nej-
úspěšnější v uplynulé dekádě, a to i navzdory
rostoucí konkurenci napříč všemi trhy, kde 
firma působí. V roce 2025 Lentiamo očekává
překročení miliardové hranice.

„Nejvíce rostly kategorie dioptrických brýlí, brýlí
na čtení i kontaktních čoček, kde se firmě daří
jak získávat nové zákazníky, tak zvyšovat loajali-
tu těch stávajících,“ zhodnotil uplynulý rok Jiří
Urban, ředitel společnosti. Nejméně se naopak
dařilo v segmentu počítačových brýlí, což souvisí

s nižší poptávkou po tomto typu produktu. Fir-
mu potrápila také kategorie slunečních brýlí.
V tomto segmentu bojovala hlavně s rychle ros-
toucí konkurencí napříč všemi 17 trhy, kde Len-
tiamo působí. Z těch je nejrychleji rozvíjejícím se
trhem jednoznačně Rumunsko. „Zajímavý růst
jsme zaznamenali také v Bulharsku, Řecku nebo
Velké Británii. Stabilně nás pak drží dobrý výkon
trhů, jako jsou Itálie, Česká republika, Slovensko,
Německo a Rakousko, které tvoří zásadní podíl
na našem obratu,“ uvedl Jiří Urban. „Už méně se
nám dařilo na trzích, jako jsou Švýcarsko, Dán-
sko a Nizozemsko, kde se nejvíce projevil propad
v prodeji slunečních brýlí, ve kterém jsme byli
v předchozím roce velmi úspěšní. Největší vliv
měl vstup nových konkurentů a nízké ceny po-

pulárních modelů,“ dodal. Vedle hospodářského
růstu se dařilo zlepšovat i zákaznickou zkušenost
díky větší automatizaci, která přišla s otevřením
nového logistického centra v Nové Bystřici na
konci roku 2023. „Vše jde daleko rychleji, takže
jsme některé pracovníky mohli přeřadit na jiné
činnosti. Nové prostory nám navíc umožnily vy-
užívat nejnovější technologie, například odborně
brousit skla přímo na skladě, a zrychlit tak jejich
dodání e-shopovým zákazníkům. Došlo také
k obrovskému zkvalitnění kontroly kvality a na-
prosté minimalizaci chybovosti v objednáv-
kách,“ pochválil změny Jiří Urban.

V roce 2025 se Lentiamo plánuje zaměřovat
na další zefektivnění interních procesů, které
ovlivňují rychlost inovací i spokojenost zaměst-

nanců. Další prioritou je zpříjemňovat zákaznic-
kou zkušenost jak na webu, tak v kamenných op-
tikách. „Plánujeme rovněž postupně rozšířit naše
portfolio privátních značek, abychom dokázali
nabídnout zákazníkům kvalitní sortiment v růz-
ných cenových kategoriích. Věříme, že roce 2025
se zároveň podaří překročit miliardovou hrani-
ci,“ uzavřel Jiří Urban.

Lentiamo je český prodejce v oblasti péče
o oči. Začínal jako e-shop s kontaktními čočkami
a příslušenstvím. Od září 2017 nabízí také kvalit-
ní sluneční brýle od desítek světových značek
a v dubnu 2020 spustil online prodej dioptric-
kých brýlí. V červenci 2019 otevřel první kamen-
nou optiku v Praze, v květnu 2021 v Brně a o rok
později v Bratislavě. (tz)

Český strojírenský podnik OSTROJ dokončil
moderní dopravníkový systém, který výraz-
ně zvýší efektivitu výroby kartonových obalů
ve společnosti Model Obaly v Moravských
Budějovicích. Zakázka v hodnotě přibližně
25 miliónů korun zahrnovala vývoj a výrobu
automatizovaného dopravníkového systému
pro přepravu výrobků na balicí linku.

Dopravníkový systém s délkou 250 metrů, který
obsahuje přes 1 km modulárního pásu, automati-
zuje přepravu výroby na balicí linku, a nahrazuje
tak manipulaci pomocí vysokozdvižných a ručně
vedených vozíků. Klíčovým prvkem je sofistiko-
vaný bufferovací systém s kapacitou 135 paleto-
vých míst, řízený špičkovým softwarovým řeše-

ním. „Námi vyvinutý a navržený dopravníkový
systém umožní lépe zvládat špičky ve výrobě a mi-
nimalizovat ztráty způsobené přetížením výrobní
linky. Dopravník jsme přizpůsobili na míru vý-
robnímu procesu a průběžně upravovali podle
požadavků zákazníka,“ uvedl Adam Majewski,
obchodní manažer OSTROJe.

Nový systém dokáže přepravit až 62 palet za
hodinu, což odpovídá zpracování 22 000 m2 kar-
tonových obalů. Navíc umožňuje přepravu atypic-
kých a nadrozměrných palet. „Automatizace
transportu nám pomohla výrazně zvýšit bezpeč-
nost na pracovišti, minimalizovat riziko kolizí
a zjednodušit logistiku,“ sdělil Josef Chalupný,
COO Model Obaly, a dodal: „Díky novému do-
pravníkovému systému jsme optimalizovali bale-
ní výrobků a zlepšili efektivitu celého procesu, což

přineslo plynulejší provoz a lepší využití balicí lin-
ky.“ Součástí projektu byly také prvky pro efektiv-
ní manipulaci s výrobky, např. automatické vozí-
ky, přesuvny a točny. Na přání zákazníka byly bě-
hem instalace připojeny další výrobní stroje a řídi-
cí systém byl rozšířen o nové funkce. „Otestovali
jsme všechny funkce linky a maximální kapacitu
přepravovaných výrobků tak, že výrobní stroje by-
ly po dobu zátěžového testu spuštěny na jejich
maximální kapacitu,“ řekl Martin Čmiel, ředitel
divize Důlní a průmyslové technologie OSTROJ.

OSTROJ při návrhu a realizaci projektu využil
moderní technologie, jako je software Visual
Components pro simulaci materiálových toků,
a virtuální realitu, která usnadnila prezentaci ná-
vrhu a konzultace se zákazníkem. Díky těmto di-
gitálním technologiím se podařilo optimalizovat

celý systém a odstranit případné nedostatky již ve
fázi návrhu a konstrukce nové linky.

Testování probíhalo za reálných provozních
podmínek, včetně simulace maximálního výkonu
výrobních strojů a nově instalovaného dopravní-
kového systému. OSTROJ také optimalizoval pro-
středí pro snadnou obsluhu a ovládání, včetně
umožnění vzdáleného přístupu pro obsluhu a ser -
vis linky.

Realizace projektu trvala sedm měsíců od
podpisu smlouvy do spuštění provozu v led-
nu 2025. „Dopravníkový systém jsme do Morav-
ských Budějovic přepravili sedmi kamiony a dvě-
ma menšími nákladními auty. Samotná montáž
trvala dva měsíce a probíhala za plného provozu,
takže zákazník neměl žádné prostoje ve výrobě,“
doplnil Martin Čmiel. (tz)

Migrace podporuje rozmach
drobného podnikání

OSTROJ dokončil automatizovanou linku pro Model Obaly

Lentiamo loni navzdory rostoucí konkurenci rostlo 

Podíl a počet cizinců (s jiným občanstvím než českým) 
mezi nově registrovanými živnostmi 2022–2024

2024 2023 2022

podíl cizinců 33 % 25 % 23 %
počet cizinců 30 570 20 242 18 257

Top 10 nově registrovaných živnostníků – cizinců podle občanství 2022–2024

2024 2023 2022
Ukrajina (13 074) Ukrajina (9599) Ukrajina (8603)
Slovenská republika (2612) Slovenská republika (2127) Slovenská republika (2458)
Rusko (842) Rusko (957) Rusko (897)
Vietnam (727) Vietnam (629) Vietnam (573)
Rumunsko (455) Rumunsko (441) Rumunsko (381)
Maďarsko (297) Uzbekistán (300) Spojené státy americké (349)
Německo (256) Maďarsko (293) Polsko (313)
Polsko (250) Polsko (288) Uzbekistán (253)
Kazachstán (233) Německo (265) Maďarsko (225)
Bělorusko (199) Spojené státy americké (238) Německo (198)

Nejčastější obory činnosti podle občanství

a) Ukrajina
Stavebnictví 24 383
Zpracovatelský průmysl 10 019
Výroba, obchod a služby neuvedené v přílohách 1–3 živnostenského zákona 4452
Zemědělství, lesnictví, rybářství 4376
Ostatní činnosti 4372

b) Vietnam
Velkoobchod a maloobchod, opravy a údržba motorových vozidel 16 720
Ubytování, stravování a pohostinství 4425
Ostatní činnosti 4061
Zpracovatelský průmysl 3339
Doprava a skladování 494

c) Slovensko
Stavebnictví 4992
Profesní, vědecké a technické činnosti 4870
Zpracovatelský průmysl 4350
Velkoobchod a maloobchod, opravy a údržba motorových vozidel 3275
Informační a komunikační činnosti 3072

d) Rusko
Profesní, vědecké a technické činnosti 1330
Velkoobchod a maloobchod, opravy a údržba motorových vozidel 1000
Informační a komunikační činnosti 721
Zpracovatelský průmysl 716
Výroba, obchod a služby neuvedené v přílohách 1–3 živnostenského zákona 714

zdroj Dun & Bradstreet

Téměř desetinu živnostníků v ČR tvoří cizinci a jejich podíl v rámci podnikatelské základny
roste. V roce 2022 bylo mezi nově registrovanými OSVČ 23 % s jiným občanstvím než čes -
kým, loni to byla již třetina. Nejvíc jich je dlouhodobě z Ukrajiny, Slovenska, Ruska, Viet-
namu a Rumunska, přičemž nejčastější obory činnosti se liší v závislosti na občanství. Infor-
mace v lednu zveřejnila poradenská společnost Dun & Bradstreet.

kresba Pixabay
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Česko zůstává významným exportérem
elektřiny. V roce 2024 dosáhly obchodní to-
ky z Česka 13,7 TWh elektřiny, zatímco do-
voz 7,3 TWh. Saldo ve výši 6,4 TWh po-
tvrdilo exportní bilanci České republiky. Ex-
port je ale nejnižší od roku 1999, tedy po-
sledního roku před spuštěním jaderné
elektrárny Temelín. Podle poradenské spo-
lečnosti EGU pokles salda i přes zachování
čisté exportní pozice souvisí s probíhající
transformací energetického mixu a efektiv-
nějším využíváním evropského trhu v době,
kdy je k dispozici nadbytek levné elektřiny
z obnovitelných zdrojů. 

„Naše propojení s okolními zeměmi umožňuje
reagovat na cenové rozdíly a využívat příležitos-
ti na trhu. Česká soustava zdrojů umí vyvážet
elektřinu v době vyšší ceny, a naopak dovážet
levnější v období nadbytku,“ uvedl Michal Ko-
cůrek, řídící konzultant EGU, a dodal: „Nejvíc
elektřiny, konkrétně 5,1 TWh, jsme vyvezli do
Rakouska, a to v časech, kdy byly ceny průměr-

ně o 3 % vyšší, než byl celoroční průměr na spo-
tovém trhu v ČR, který dosahoval 85 eur/TWh. 

Cena dovážené elektřiny pak byla díky nad-
bytku na evropském trhu o 26 % nižší oproti ce-
loročnímu průměru na domácím spotovém trhu.
Největší objem dovozu byl z Německa (4,7 TWh,
což bylo 65 % celkového importu) při cenách
o 30 % nižších než český roční spotový průměr.
Druhým nejvýznamnějším byl dovoz z Polska
s 20% podílem a při cenách o pětinu nižších
oproti tuzemskému spotovému průměru. Rok
2024 potvrdil pozici Francie jako hlavního ex-
portéra elektřiny v Evropě, když její čistý vývoz
přesáhl 87 TWh. Tato elektřina směřovala hlavně
do Itálie, největšího dovozce v EU (49,7 TWh),
a do Velké Británie. „Francie má výhodu velkého
množství téměř bezemisní výroby z jaderných
elektráren, jejichž provoz Německo prozatím ne-
uváženě ukončilo. Francie tak hned po specifické
Skandinávii nejen udržuje nejnižší spotové ceny
v Evropě, ale také podporuje ostatní země výraz -
nými dovozy,“ konstatoval Michal Macenauer,
ředitel strategie EGU. Německo upevnilo svou
nově nabytou roli dovozce. Čistý import dosáhl

v roce 2024 téměř 25 TWh. Ekonomicky výhod-
nější je pro něj dovážet bezemisní elektřinu než
vyrábět elektřinu z fosilních zdrojů. Analýza
spotových cen elektřiny ukazuje, že ve Francii
dosahovaly spotové ceny nejnižšího průměru
v EU (58 eur/MWh), přičemž ještě levnější elek-
třina byla na skandinávských trzích, kde se prů-
měrné spotové ceny držely pod 50 eur/MWh.
Německo a Švýcarsko zůstaly těsně pod hranicí
80 eur/MWh a nejdražší elektřina byla v Itálii
(přes 100 eur/MWh) a v zemích jihovýchodní
a východní Evropy, které až na výjimky patří
k čistým dovozcům elektřiny. V České republice
byl v roce 2024 průměr 85 eur/MWh.

Výhled na rok 2025
EGU neočekává zásadní změny toků elektřiny
v roce 2025. Francie zůstane výrazně největším
vývozcem elektřiny a na opačném konci Itálie
největším dovozcem. Také Německo bude dále
navyšovat dovoz levnější elektřiny zejména
z Francie a ze Švédska, tedy ze zemí vyrábějících
elektřinu převážně nízko- či bezemisně. Česko
pravděpodobně dále sníží svůj celkový export

elektřiny, zatímco výroba z uhlí a plynu zůstane
klíčovou součástí tuzemského energetického
mixu. Přestože se stále více elektřiny dováží
z nízkoemisních zdrojů v okolních zemích, uhlí
a plyn si udrží nezastupitelnou stabilizační roli
v obdobích, kdy fotovoltaické a větrné elektrár-
ny nedokážou pokrýt poptávku.

Cena elektřiny z fosilních zdrojů přitom
může být v roce 2025 mírně vyšší. Hlavními dů-
vody jsou dražší plyn, očekávaný růst cen emis-
ních povolenek a nižší celkové využití těchto
zdrojů. Vyšší náklady negativně ovlivní provoz-
ní výsledky uhelných a plynových elektráren.
„Převážná většina uhelných zdrojů ale ani v ro-
ce 2025 neukončí svůj provoz,“ doplnil Michal
Macenauer. (tz)

Energetický trh Českomoravské komoditní
burzy Kladno zaznamenal v roce 2024 nový
historický rekord. Objem kontraktů na do-
dávku elektrické energie a zemního plynu
pro konečné zákazníky se meziročně zvýšil
o 30 % a překročil sedm a tři čtvrtě milionu
megawatthodin.

Rok 2024 byl pro energetický trh ČMKB opět
rekordní. Stále rostoucí zájem o kontraktaci do-
dávek elektřiny a plynu pro konečné odběratele
na burze se projevil nárůstem roční bilance na
7,755 miliónu megawatthodin. Burza tím úspěš-
ně završila 15 let fungování trhu, který v ro-
ce 2009 „na zelené louce“ vytvořila a nabídla od-
běratelům a dodavatelům energií. Za dobu exis-
tence trhu zde bylo uzavřeno přes 93 000 kon-
traktů na dodávku 80 TWh energií ve finančním

objemu přesahujícím sto miliard korun. Energe-
tický trh ČMKB v roce 2024 upevnil svoji pozici
největší energetické burzy pro konečné záka-
zníky v České republice. Na ČMKB byl v loň-
ském roce uzavřen historicky největší objem
obchodů s dodávkami elektřiny a zemního ply-
nu. V 8351 kontraktech byly uzavřeny burzovní
obchody na dodávky 3,23 miliónu MWh elek-
trické energie a 4,52 miliónu MWh zemního
plynu v souhrnném finančním objemu 12,3 mi-
liardy korun.

„Energetický trh ČMKB je po patnácti le-
tech fungování znovu v rekordních číslech. Po
krizových letech 2021 a 2022 prošel dalším mo-
dernizačním procesem, který přinesl jeho
účastníkům rychlejší a pohodlnější způsoby ob-
chodování a další posílení elektronické bezpeč-
nosti. Výsledek vypovídá o významu tohoto
 trhu nejen pro veřejnou a státní správu a firem-

ní sektor, tedy odběratele v celé České republice,
ale také pro dodavatele energií, kterým posky-
tuje bezpečnou, pohodlnou a efektivní platfor-
mu pro uzavírání smluv na dodávky elektřiny
a plynu,“ uvedl generální sekretář ČMKB Miro-
slav Hájek.

Více než 70 % všech kontraktů na dodávku
energií bylo na ČMKB realizováno v průběhu
prvního pololetí, kdy byly ceny elektřiny, ale ze-
jména zemního plynu s dodávkou na rok 2025,
nižší než ve druhé polovině roku. V lednu ceny
ročních kontraktů s dodávkou elektřiny na rok
2025 zahajovaly na úrovni 2300 Kč/MWh. Po-
kles cen na přelomu února a března, a to až na
2050 Kč/MWh, byl vystřídán růstem a na konci
června se elektřina s dodávkou na rok 2025 ob-
chodovala za 2600 Kč/MWh. Na konci roku se
cena roční dodávky elektřiny na rok 2025 uzaví-
rala na hladině 2800–3000 Kč za MWh. Ceny

plynu s dodávkou na rok 2025 z lednové hladi-
ny 1100 Kč za megawatthodinu klesly v březnu
až na 890 Kč/MWh. Po následujícím růstu kon-
čily první polovinu roku na úrovni 1050 Kč za
MWh a v prosinci se roční kontrakty na dodáv-
ku 2025 obchodovaly až na úrovni 1300 Kč za
megawatthodinu plynu. Nákupy energií s do-
dávkou na jeden rok tvořily 57 % všech uzavře-
ných kontraktů, 42 % burzovních obchodů bylo
uzavřeno na dvouleté období dodávky a 1 %
tvořily tříleté smlouvy. 

Vedle zvyšujícího se podílu firemního sek-
toru (průmyslové firmy, dopravní podniky, tep-
lárny, vodárny, lesnické společnosti, zemědělské
podniky apod.) využily energetického trhu
ČMKB k nákupu energií rezorty všech minis-
terstev, téměř všechny kraje, stovky státních
úřadů a organizací, akademická sféra a také té-
měř 1000 měst a obcí. (tz)

Podle zprávy European Electricity Review
solární elektrárny v Evropské unii v loň-
ském roce poprvé vyrobily více energie než
uhelné elektrárny, přičemž podíl solární
energie na výrobě elektřiny dosáhl 11 %.

Zatímco v roce 2023 se v EU vyrábělo z obnovi-
telných zdrojů – větru, vody, slunce a biomasy –
44,8 %, loni to bylo již 47,3 % celkového mixu.
Nejvíce se na nárůstu podepsalo rozšiřování so-
lárních zdrojů, jejichž podíl vzrostl z 9,3 % na
11,1. Naopak podíl uhlí se snížil z 11,8 % přesně
o dva procentní body. Kleslo i zastoupení plyno-
vých elektráren a celkový podíl fosilních paliv na

výrobě energie se snížil z 32,2 % na 28,9 %. Nej-
využívanějším zdrojem energie zůstalo jádro, je-
hož podíl se zvýšil z 23 % na 23,7 %.

„Tento milník však přináší nové výzvy spo-
jené s efektivním využitím vyrobené energie.

Často se stává, že přebytečná energie ze solár-
ních elektráren není v daném okamžiku potřeb-
ná a může být ztracena. Řešením je integrace
bateriových úložišť přímo v místech výroby ne-
bo spotřeby energie. Tato úložiště umožňují
ukládat přebytečnou energii a využívat ji v době
zvýšené poptávky, čímž se minimalizují ztráty
a zvyšuje stabilita sítě,“ řekl Pavel Bursa ze spo-
lečnosti Resacs.

S rostoucím podílem obnovitelných zdrojů
energie se zvyšuje i potřeba služeb vyrovnání sí-
tě. Baterie jsou pro tyto služby ideální, protože
dokážou rychle reagovat na výkyvy v dodáv-
kách a poptávce po elektřině. Ačkoli současná
kapacita bateriových úložišť může být ve srov-

nání s celkovou distribuční soustavou omezená,
očekává se, že atraktivita tohoto sektoru povede
k významným investicím a rychlému nárůstu
instalované kapacity.

Aktuálně vzniká stále více bateriových úlo-
žišť optimalizovaných pro efektivní ukládání
a využití energie z obnovitelných zdrojů. Tento
přístup nejenže podporuje udržitelnost, ale také
přispívá k ekonomické efektivitě energetického
sektoru. „Implementací těchto řešení se blížíme
k době, kdy nebude nutné zbytečně spalovat
přebytečnou energii nebo vyrábět novou v době
špičky, což povede k efektivnějšímu a ekologič-
tějšímu energetickému systému,“ uzavřel Pavel
Bursa. (tz)

Česko vyváží elektřinu, když je dražší,
a dováží, když je levnější

Loni vyráběly solární elektrárny v EU poprvé více energie než uhelné

Českomoravská komoditní burza Kladno má za sebou historický rekord

foto Pixabay

foto Pixabay
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Hospodářská komora České republiky oce-
nila, že se vláda po přerušení vrátila k pro-
jednání změn Politiky územního rozvoje
a dnes stvrdila, že rozvoj využití energie
z větru na pozemcích hospodářských lesů
nebude v rozporu s územně plánovací do-
kumentací, a umožní tak jejich vymezování
i v rámci oblastí pro zrychlené uvádění ob-
novitelných zdrojů energie.

„Žijeme v hustě osídlené a intenzivně využíva-
né kulturní krajině, kde lesy tvoří třetinu roz-
lohy Česka. Pokud máme dosáhnout instalo-
vaného výkonu větrných elektráren ve výši
1,5 GW v roce 2030, musíme využít i možnosti
pozemků určených k plnění funkcí lesa,“ uvedl
prezident Hospodářské komory Zdeněk Zají-
ček. Ten dále zdůraznil, že se předpokládá
upřednostňování větrných elektráren v lesích
hospodářských před lesy ochrannými a lesy
zvláštního určení.

Po nedávném přijetí úprav dokumentů
v souvislosti se změnou Politiky územního roz-
voje, kdy bylo postaveno najisto využití hospo-
dářských lesů pro větrné elektrárny, nepochy-
buje Komora o tom, že si vláda plně uvědomuje

význam větrné energie, která je přirozeným do-
plněním a stabilizačním prvkem produkce ob-
novitelné energie z fotovoltaických zdrojů
a společně s jadernou energií tvoří optimální
energetický mix.

Rozvoj větrné energie na různých pozem-
cích by měl být podle předsedy sekce dřevo-
zpracujícího průmyslu Hospodářské komory
Jana Matějíčka podporován, ne komplikován
dalšími překážkami. „V zahraničí, například
v sousedním Bavorsku, jsou větrné elektrárny
v hospodářských lesích běžné. Tyto projekty
přinášejí majitelům lesních pozemků nové eko-
nomické příležitosti, které mohou využít napří-
klad na kompenzaci škod způsobených kalami-
tami nebo jinými nepředvídatelnými událost-
mi,“ vysvětlil.

Komora je přesvědčena, že pro praktické
naplnění této politiky budou následovat další
nezbytné kroky. „Rozhodnutí vlády vytváří
předpoklad pro umisťování větrných elektráren
i na pozemcích určených k plnění funkcí lesa,
a to s ohledem na místní podmínky v území. Jde
totiž o základní předpoklad pro vymezování
oblastí pro zrychlené zavádění obnovitelných
zdrojů energie, tzv. akceleračních oblastí,
v rámci kterých bude možné vymezit rovněž le-

sy hospodářské,“ vysvětlila ředitelka odboru le-
gislativy, práv a analýz Hospodářské komory
Lenka Janáková. 

Komora věří, že vláda ČR bude pokračovat
při vymezování jednotlivých podmínek i akce-

leračních zón pro obnovitelné zdroje energie
odpovědným přístupem. V opačném případě
hrozí, že by Česká republika nebyla schopna
splnit své závazky v oblasti ochrany klimatu
a přechodu na nízkoemisní energetiku. (tz)

Agrární komora České republiky a největší
český pojišťovací makléř, společnost RENO-
MIA, potvrdily své dlouholeté partnerství
na období dalších tří let. Agrární komo-
ra ČR tím opětovně ocenila přínos vzájem-
né spolupráce s tímto významným a strate-
gickým partnerem pro oblast řízení rizik,
pojištění a likvidace škod. Zároveň AK ČR
potvrdila i další spolupráci se společnostmi
GRANTEX dotace a Agdata, zaměřenými
na oblasti dotačního poradenství a techno-
logií pro tzv. precizní zemědělství. 

Agrární komora ČR spolu s RENOMIA věří, že
právě dlouhodobá spolupráce na vysoké profe-
sionální úrovni a komplexní služby pro členy
komory budou prospěšné pro zajištění a udržení
rozvoje českého zemědělství. Taková spolupráce
nabývá na významu především v tomto podni-
katelsky složitém období, kdy pod vlivem mno-
ha externích faktorů došlo k výraznému rozkolí-
sání a znejistění agrárního trhu, a právě jeho
opětovná stabilizace a předvídatelnost je pro
podnikatele agrárního sektoru jedním ze zá-
kladních prvků jejich úspěšného hospodaření. 

„Naši zemědělci a potravináři podnikají
v současné době pod velkým tlakem. Na jedné
straně jsou to stále vysoké ceny vstupů a čím dál
vyšší odvody a platby, k tomu si připočtěme vý-
razně náročnější požadavky na hospodaření
kladené evropskou i národní legislativou, ale
třeba i hrozby z dohody EU – MERCOSUR,
která umožní dovozy jihoamerických komodit
a potravin za výrazně nižších standardů, než ja-
ké garantují naši producenti. Na straně druhé je
zde nejistý odbyt produkce za výrazně nižší ce-
ny než v minulosti. Pokud k tomu přidáme
značné výkyvy počasí v loňském roce, kdy jsme
zažili silné jarní mrazy, sucho, ale i přívalové
srážky a likvidační povodně, a také politickou
nejistotu, pak právě zabezpečení rizik podniká-
ní je jedním z posledních jistých a pevných zá-
kladů naší práce. Je to jeden z hlavních faktorů,
jak udržet silnou ambici českých zemědělců
a výrobců potravin k posílení vlastní konkuren-
ceschopnosti, a tím i pozice na trhu,“ řekl k té-
matu prezident Agrární komory ČR Jan Doležal
a dodal: „Zemědělství je nesmírně nejisté a rizi-
kové podnikání. Rizika není možné nikdy zcela
eliminovat, ale lze je komplexně minimalizovat
vhodně a výhodně uzavřeným pojištěním zví-

řat, plodin a majetku. Pokud zemědělec správně
investuje a dokáže využít principů precizního
zemědělství, má i v této nejisté době o krok blíže
k úspěchu. A právě v této synergii, kterou spo-
lečnost RENOMIA dokáže našim členům po-
skytnout, vidím jednu z hlavních výhod vzá-
jemné spolupráce.“

Smlouvu o partnerství s Agrární komorou ČR
podepsala také společnost GRANTEX dotace,
dceřiná firma RENOMIA a přední tuzemský
poskytovatel služeb v oblasti dotačního pora-
denství. Spolupráci s Agrární komorou ČR pro-
dloužila i společnost Agdata, český lídr v oblasti
precizního zemědělství, která spravuje data uži-
vatelů obhospodařujících více než jeden milión
hektarů zemědělské půdy. Systém Agdata po-
máhá farmářům efektivně plánovat a řídit far-
my, šetřit zdroje a zlepšovat produktivitu, čímž
přispívá k jejich dlouhodobé udržitelnosti. 

„Roky našeho strategického partnerství
s Agrární komorou ČR ukázaly, že jde o spojení,
které je pro zemědělce užitečné a přínosné. Pro-
to si jeho dalšího pokračování velmi vážíme.
Podpora zemědělství je jedním z našich hlav-
ních cílů a nadále budeme společně dělat maxi-
mum pro to, aby měli čeští zemědělci co nejlepší

podmínky pojištění pro svůj další rozvoj. Díky
našim kolegům z Agdata a GRANTEX dotace
zajišťujeme nejkomplexnější servis na trhu
a pomáháme zemědělcům nejen chránit výsled-
ky jejich práce, ale také investovat do budouc-
nosti podnikání v odvětví, které je pro celou
společnost důležité,“ sdělil ředitel RENOMIA
AGRO pro strategické partnery Jiří Havelka.

RENOMIA je největší konzultantskou spo-
lečností v oblasti řízení rizik, pojištění a likvida-
ce škod v České republice a jednou z největších
ve střední a východní Evropě. Společnosti patří-
cí do RENOMIA GROUP spravují pro své klien-
ty pojistné přes 23 miliard korun. Zemědělství je
jednou ze specializací, jejichž rozvoji se RENO-
MIA GROUP intenzivně věnuje jak s ohledem
na proměňující se rizika, tak v souvislosti s po-
třebou přinášet řešení pro udržení dlouhodobé
konkurenceschopnosti tohoto odvětví. Více než
třetina zemědělců v České republice v součas-
nosti využívá služeb RENOMIA GROUP. Vedle
partnerství s Agrární komorou ČR je RENO-
MIA partnerem řady dalších, úzce specializova-
ných svazů a unií, kterým ve spolupráci s pojis-
titeli zajišťuje nadstandardní, přesně cílené po-
jistné programy a služby. (tz)

Asociace podniků českého železničního
průmyslu podporuje postup, který zvolil při
vyhlášení tendru na modernizaci klíčové že-
lezniční infrastruktury Rail Baltica v úseku
Białystok – Ełk polský správce železniční in-
frastruktury. Společnost PKP PLK (Polskie
Koleje Państwowe – Polskie Linie Kolejo-
we) omezila účast v soutěži výhradně na
evropské firmy. 

Projekt Rail Baltica je zásadní součástí evropské
dopravní infrastruktury, která propojuje pobalt-
ské země s centrem Evropy. Zakázka na moder-
nizaci úseku Białystok – Ełk zdůrazňuje význam
správně nastavených pravidel pro realizaci vel-
kých veřejných projektů, které podporují rovné
podmínky pro všechny účastníky a zároveň za-

jišťují efektivní využití veřejných prostředků.
S odhadovanou hodnotou přes 35 miliard korun
jde o největší zakázku v historii polských želez-
nic. Podmínky tohoto tendru vycházejí z nedáv-
ného rozhodnutí Evropského soudního dvora
a umožňují zúžit účast ve veřejných zakázkách

pouze na firmy z Evropské unie, Evropského
hospodářského prostoru a zemí zapojených do
Dohody o vládních zakázkách Světové obchod-
ní organizace WTO.

„Podmínky tohoto tendru zajišťují rovné
a férové prostředí pro všechny účastníky podni-
kající podle pravidel EU a eliminují riziko neka-
lých praktik, jako mohou být například skryté
státní dotace umožňující mimoevropským fir-
mám podat nabídku s velmi nízkými cenami.
Tímto způsobem přispívají k ochraně veřejných
investic, udržitelnosti projektu a zajištění poža-
dované úrovně kvality a bezpečnosti. V nedáv-
né minulosti jsme byli svědky uplatňování zmí-
něných neférových praktik během podobných
veřejných soutěží a snah získat díky tomu ne-
oprávněnou výhodu oproti jiným účastníkům
výběrových řízení. Právě zásah evropských or-

gánů podobné jednání účinně koriguje a potí-
rá,“ řekla Marie Vopálenská, generální ředitelka
ACRI, a dodala: „Vyhlášení tohoto tendru odrá-
ží zásady evropských institucí, které propojují
principy volné soutěže s požadavky na dodržo-
vání vysokých standardů kvality a transparent-
nosti. Takto nastavené podmínky mohou být
inspirací pro další strategické projekty v rámci
Evropské unie. Je to vodítko, jak postupovat při
soutěžení podobných veřejných zakázek na že-
leznici, a to i v České republice.“

ACRI dlouhodobě podporuje opatření smě-
řující k rozvoji moderní, udržitelné a konkuren-
ceschopné dopravní sítě v souladu s hodnotami
Evropské unie. Férové a transparentní zadávání
veřejných zakázek je klíčové pro ochranu veřej-
ných investic, podporu inovací a posilování ev-
ropského průmyslu na globální úrovni. (tz)

Hospodářská komora vítá
závazek vlády ČR k rozvoji větrné energie

Agrární komora ČR a RENOMIA pokračují v úspěšném partnerství

Největší železniční tendr v Polsku jako „návod“ 
pro zajištění férových podmínek a evropských standardů

foto Kateřina Šimková
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V roce 2024 vzniklo v České republice
30 910 obchodních společností, o 1934 ví-
ce než v roce 2023. Zároveň jich zaniklo
17 099, meziročně o 1004 více. Na trhu tak
přibylo 13 811 firem, zhruba o 1000 více
než v roce 2023. Vyplývá to z analýzy, kte-
rou provedla společnost CRIF – Czech 
Credit Bureau na základě dat portálu
www.informaceofirmach.cz.

„V loňském roce se počet firem, které na trh
vstoupily, meziročně zvýšil o 7 %. Vzniklo nejví-
ce obchodních společností od roku 2019. V ro-
ce 2024 zaniklo historicky nejvíce obchodních
společností. S růstem počtu firem lze však očeká-
vat, že poroste i počet zaniklých. V průměru
vznikalo loni 2576 firem za měsíc a celkový počet
firem se v průměru zvedl každý měsíc o 1151,“
řekla Věra Kameníčková, analytička společnosti
CRIF – Czech Credit Bureau. V prosinci loňské-
ho roku bylo založeno 2827 obchodních společ-
ností a zaniklo 1653 firem.

V loňském roce připadlo 18 nových na de-
set zaniklých obchodních společností, stejně ja-
ko v roce 2023. V dřívějších letech byl růst poč-
tu firem rychlejší, a to 20, resp. 21 nových firem
na deset zaniklých. Zpomalení růstu počtu spo-

lečností v roce 2024 ovlivnil nízký ekonomický
růst, vysoké ceny energií a stoupající mzdové
náklady, stále ještě slabá poptávka domácností
a firem a jejich přetrvávající sklon k úsporám.
Objem vkladů firem dosud převyšuje objem je-
jich bankovních úvěrů, i když se oba agregáty
loni meziročně shodně zvýšily o 7 %.

Tempo růstu zůstává nejrychlejší 
na Vysočině
Více než polovina z celkového počtu nových spo-
lečností v roce 2024 má sídlo v Praze (15 782). Na
druhou příčku se s odstupem dostal Jihomorav-
ský kraj (3708) a Moravskoslezský kraj (2190).
Naopak nejméně jich vzniklo v Karlovarském
kraji (380), v kraji Vysočina (537) a v Liberec-
kém kraji (573). V počtu zaniklých firem byla
na prvním místě opět Praha (9467), dále pak 
Jihomoravský kraj (1723) a Moravskoslezský
kraj (1106). Pořadí krajů na prvních a posled-
ních místech v počtu vzniklých a zaniklých je
víceméně stabilní. 

Počet obchodních společností se v minulém
roce zvýšil ve všech krajích, s výjimkou Ústec-
kého kraje, kde na deset zaniklých firem připad-
lo pouze devět vzniklých společností. V tomto
kraji ubylo 58 firem a snižování jejich počtu za-
čalo již v září. Stejně jako v roce 2023 nejrychleji

počet obchodních společností rostl na Vyso -
čině, kde připadlo 30 nových firem na deset 
zaniklých. Na druhém místě byl Jihočeský kraj
(28 nových na deset zaniklých firem). Na dal-
ších místech byl Zlínský a Olomoucký kraj
(shodně po 27 nových na deset zaniklých fi-
rem). Loni v Libereckém a v Karlovarském kraji
rostl počet firem jen velmi pozvolna.

Nejvíce firem 
přibylo v obchodu
V minulém roce vzniklo nejvíce firem v odvětví
obchodu, a to 3802. Dále pak v nakládání s ne-
movitostmi, kde na trh vstoupilo 3643 firem,
a ve zpracovatelském průmyslu s 3110 novými
obchodními společnostmi. V obchodu zároveň
nejvíce firem zaniklo (5077), dále pak v naklá-
dání s nemovitostmi (3439) a v profesních, vě-
deckých a technických činnostech (2466). Ob-
chod byl také oborem, kde ve výsledku nejvíce
klesl počet firem, a to o 1275. Na deset zani-
klých obchodních společností připadalo sedm
nových. Kromě obchodu počet firem klesl také
v oboru těžba a dobývání (devět nových na de-
set zaniklých). 

Na růstu počtu firem se v loňském roce nej-
více podílelo stavebnictví, ve kterém přibylo
1762 firem, zpracovatelský průmysl (růst o 1716 fi-

rem), informační a komunikační činnosti (růst
o 1589 firem) a ubytování a stravování (růst
o 1166 firem). „Tato čtyři odvětví se zasloužila té-
měř o polovinu přírůstku firem. Je zajímavé, že
s výjimkou informačních a komunikačních čin-
ností se zbývající tři odvětví vyznačují vyšší mí-
rou bankrotu, než je průměr za všechna odvětví.
Navzdory vyššímu riziku počet nových firem
v nich daleko převyšuje počet těch, které trh
opustily,“ doplnila Věra Kameníčková.

V naprosté většině odvětví počet firem loni
rostl. Nejrychleji to bylo v odvětví ostatní čin-
nosti, do kterého patří například opravy výrobků
pro osobní potřebu, a zejména poskytování
osobních služeb, jako jsou kadeřnické a kosme-
tické nebo praní prádla a čištění oděvů. Na deset
zaniklých zde připadlo až 72 nových firem. Ve
vzdělávání to bylo 55 nových firem na deset zani-
klých, a v odvětví, které se věnuje výrobě a rozvo-
du elektřiny, plynu a tepla, připadlo 52 nových na
deset zaniklých firem.

Polovina firem, které loni zanikly, působila
na trhu 16 a více let, s podnikáním tedy začala
před rokem 2008. Pětina firem byla na trhu
11–15 let a 22 % zaniklých obchodních společ-
ností 6–10 let. Nejmenší podíl, 8 %, tvoří firmy,
které jsou na trhu maximálně pět let. Tyto podí-
ly se v poslední době prakticky nemění. (tz)

České firmy čelí největším výzvám na trhu
práce za poslední roky – udržení talentů,
rostoucím mzdovým nákladům a zavádění
umělé inteligence. Podle průzkumu HR
Trends 2025 společnosti Randstad plánuje
téměř 90 % firem zvyšování mezd, ale zá-
roveň se snižuje ochota k jejich výraznější-
mu nárůstu. Zájem o umělou inteligenci
mezi firmami stoupá, její využití plánuje
přes 60 % společností. Firmy také hledají
nové způsoby, jak přilákat zaměstnance –
klíčovou roli hrají benefity, flexibilita
a vzdělávání.

Podle nejnovějšího průzkumu HR Trends 2025
společnosti Randstad plánuje letos 88 % če-
ských firem zvyšovat mzdy zaměstnanců, což je
více než v loňském roce. „Nejčastěji by mělo jít
o navýšení v rozmezí 1–5 %, což očekává 70 %
firem. Tento trend ukazuje, že se zaměstnavatelé
snaží reagovat na rostoucí životní náklady,“
uvedl Martin Jánský, generální ředitel Randstad
Česká republika. Dodal však, že zároveň klesá
ochota firem k razantnějšímu navyšování platů.
„Zatímco v loňském roce plánovalo 40 % firem
zvýšit mzdy o 6–10 %, letos jich tuto úroveň
růstu zvažuje jen 17 %,“ řekl. Firmy tak balan-
cují mezi nutností udržet klíčové zaměstnance
a rostoucími mzdovými náklady v ekonomicky
nejistém prostředí.

V letošním roce čelí zaměstnavatelé na za-
mrzlém trhu práce ještě výraznějším tlakům než

v předchozím období. Na 71 % firem považuje
za hlavní výzvu udržení klíčových zaměstnanců
a rozvoj talentovaných leaderů, což je o sedm
procentních bodů (p. b.) více než vloni. Zároveň
63 % zaměstnavatelů zmiňuje obavy z problémů
při získávání nových talentů, což oproti loňsku
představuje skok o 21 p. b.

Stále diskutovanějším tématem je také im-
plementace umělé inteligence. Z jejího zavádění
a dopadu na pracovní trh má obavy 19 % re-
spondentů.

Nábory a vývoj tržeb
„Podle HR Trends plánuje letos 25 % firem navy-
šovat počet zaměstnanců, zatímco 14 % očekává
propouštění. Většina společností (62 %) však ne-
chystá ve stavech zaměstnanců žádné změny,“
konstatoval Martin Jánský. Hlavním důvodem
náborů je růst firem, přičemž nové zaměstnance
hledají především ve výrobě (47 %), což je na
druhé straně o 12 p. b. méně než vloni. Naopak
největší nárůst poptávky po zaměstnancích evi-
duje průzkum v logistice (z 18 % na 40 %), pro-
deji (z 13 % na 27 %) a v IT (z 10 % na 22 %). 

„Tento trend odráží i vývoj tržeb, růst hlásí
63 % prodejních společností a polovina IT fi-
rem. Naopak nejmenší poptávku po nových za-
městnancích vykazují právní oddělení,“ objas-
nil Martin Jánský. Firmy se při náborech plánují
nejčastěji spoléhat na pracovní portály (82 %)
a doporučení zaměstnanců (81 %). Největší
překážkou pro ně zůstávají nereálná mzdová
očekávání uchazečů (72 %), jejich nedostatečné

pracovní zkušenosti (53 %) a nevhodná kvalifi-
kace (53 %).

Strategie lidského kapitálu
Respondenti označili v průzkumu HR Trends za
nejdůležitější faktor pro uchazeče konkurence-
schopnou mzdu a zaměstnanecké benefity. Ten-
to aspekt považuje za klíčový 88 % dotázaných,
což představuje oproti loňskému roku nárůst 
o 7 p. b. Dále je pro zaměstnance důležitá pří-

jemná atmosféra na pracovišti (75 %). Rovněž
jistota dlouhodobého zaměstnání je prouchazeče
stále důležitější, oproti 2024 přitahuje o 12 p. b.
více lidí, tedy 60 %.

Společnosti plánují nabízet především bo-
nusy a prémie za individuální výkon (80 %),
příspěvek na důchodové pojištění (64 %), slu-
žební vůz (63 %) a podnikové stravování (58 %).
Co se týče nefinačních benefitů, firmy budou
v letošním roce nabízet hlavně školení (75 %),
flexibilní pracovní dobu (75 %), home office
(72 %) a sick days (61 %). Školení se budou za-
měřovat hlavně na umělou inteligenci, well -
being a péči o duševní zdraví a na manažerské
a vůdčí dovednosti. Příležitost ke vzdělání
a rozvoji v oblasti AI nabízí v současné době za-
městnancům již 42 % společností.

Umělá inteligence na trhu práce
Na 19 % (oproti 14 % v roce 2024) dotazovaných
společností podporuje využívání umělé inteli-
gence a plánuje její rozšíření ve velkém rozsahu.
Dalších 42 % (oproti 33 % v roce 2024) jich je
otevřeno používání umělé inteligence, ale pouze
v určitých oblastech. A 35 % (oproti 47 % v ro-
ce 2024) dotazovaných společností zatím nemá
ucelený a jasný názor na využití umělé inteligen-
ce. Zhruba 4 % (oproti 5 % v roce 2024) dotazo-
vaných subjektů neočekává, že by v budoucnu
umělou inteligenci využívaly. „Stoupající zájem
o umělou inteligenci je signálem, že firmy hleda-
jí nové cesty, jak zvýšit efektivitu a inovovat své
procesy,“ uzavřel Martin Jánský. (tz)

V roce 2024 vzniklo 30 910 firem,
meziročně o sedm procent více a nejvíce od roku 2019

Zcela vážně se připravujeme na boj o talenty

kr
es

ba
 P

ix
ab

ay



14 | z profesních uskupení www.iprosperita.cz  | 2/2025

Česká republika patří mezi evropské lídry
nejen v oblasti e-commerce, ale i v moder-
nizaci a digitalizaci kamenných obchodů.
Ministerstvo průmyslu a obchodu, Svaz ob-
chodu a cestovního ruchu ČR a Asociace
českého tradičního obchodu v lednu pode-
psaly memorandum, které podpoří ještě
rychlejší modernizaci českého obchodu. 

Memorandum se soustředí na úpravu a moder-
nizaci legislativy, podporu zavádění moderních
technologií do obchodů a udržení obchodní ob-
služnosti venkova. „Uděláme všechno pro to,
abychom zjednodušovali život zákazníkům
i podnikatelům. Moderní technologie umožňují
zlepšovat informovanost zákazníků a jejich
komfort, zjednodušují fungování obchodů
a snižují provozní náklady, a proto bychom měli
využít jejich potenciál na nejvyšší možnou mí-
ru,“ shrnul společný cíl signatářů ministr prů-
myslu a obchodu Lukáš Vlček. 

Česko je evropským lídrem v oblasti e-com-
merce a jsme také jednou z prvních evropských
zemí, kde ve větší míře fungují automatizované
prodejny bez obsluhy. „Vidíme rostoucí oblibu
těchto formátů a rostoucí tržby v nich, což po-
tvrzuje, že Češi mají moderní technologie rádi
bez ohledu na věk. Na vesnicích a malých měs-
tech se tento typ prodejen bude stávat standar-
dem, čím dál tím častěji se s ním budeme setká-
vat i ve velkých městech jako se způsobem udr-
žení otevřené prodejny ve večerních a nočních
hodinách,“ vysvětlil předseda představenstva

Asociace českého tradičního obchodu Pavel
Březina. „Ne vždy je ale česká legislativa připra-
vena na fungování v digitálním světě, a proto je
naším společným cílem ji revidovat a odstranit
všechny překážky fungování v digitálním svě-
tě,“ dodal Lukáš Vlček. 

Další významnou oblastí spolupráce mezi
státem a obchodníky je oblast digitálních plateb
a účtenek. „Ve větších obchodech se podíl digi-
tálních plateb blíží 80 %, u menších obchodů li-
dé digitálně platí zhruba polovinu transakcí.
Budeme proto společně hledat cesty, jak systém
digitálních plateb zmodernizovat, zjednodušit
a snížit jeho náklady zejména pro nejmenší ob-
chodníky. Stejně přistoupíme také k účtenkám,
protože zhruba 95 % papírových účtenek končí
v koších hned za pokladnou. Řada obchodů již
dnes umožňuje účtenky přesměrovat do věr-
nostních aplikací a této možnosti využívá čím
dál více zákazníků, stejně jako možnosti placení
nákupů prostřednictvím věrnostních aplikací,“
shrnul prezident Svazu obchodu a cestovního
ruchu ČR Tomáš Prouza. „Zákazníkům ale mu-
sí vždy zůstat volba mezi placením fyzicky a di-
gitálně a mezi využitím papírové nebo elektro-
nické účtenky,“ zdůraznil Lukáš Vlček. 

Velkým tématem v oblasti e-commerce je ne-
fér podnikání čínských e-shopů a online tržišť,
které ignorují naše pravidla podnikání. „Zboží
v českých e-shopech je o třetinu dražší už jen pro-
to, že na rozdíl od čínské konkurence dodržuje-
me platnou legislativu a platíme všechny daně
a poplatky. Pokud k tomu přidáme ještě to, že čín-
ské e-shopy často uměle rozdělují objednávky

tak, aby se vyhnuly placení cla a DPH, dostáváme
české e-shopy do téměř neřešitelné situace,“ varo-
val Tomáš Prouza. „Pravidla musí platit pro kaž-
dého a očekávám, že zejména Česká obchodní in-
spekce bude možné ohrožení českých spotřebite-
lů zdravotně závadnými a rizikovými výrobky
důrazně řešit,“ sdělil Lukáš Vlček.

„Tým Ministerstva průmyslu a obchodu bu-
de spolu s odborníky z praxe pracovat nejen na
modernizaci legislativy a snížení administrativ-
ní zátěže, ale také na využití moderních techno-
logií pro udržení a rozvoj obchodní obslužnosti

na venkově. Pro hnutí STAN je klíčové, aby byla
nabídka služeb ve městech i na venkově co nej-
podobnější, ať už jde o vzdělávání, zdravotnic-
tví, nebo právě obchody,“ shrnul Lukáš Vlček
s tím, že Ministerstvo průmyslu a obchodu má
zájem dál pokračovat v programu Obchů-
dek 2021+ na podporu udržení a rozvoje malých
obchodů na venkově. „Díky dotačnímu titulu
Obchůdek 2021+ MPO podpořilo za dobu fun-
gování již 1641 venkovských prodejen, z toho
v minulém roce šlo o podporu 614 prodejen,“
vyčíslil Pavel Březina. (tz)

Modernizace a digitalizace obchodu:
velké téma pro spolupráci státu a obchodníků

Obrat o 180 stupňů předvedl ministr země-
dělství Marek Výborný. Ke konci loňského
roku sice připravil novelu vyhlášky, která
měla mimo jiné omezit používání názvoslo-
ví u masných výrobků. Pod tlakem nebývale
silné kritiky z řad aktivistů však otočil a se-
znam chráněných názvů masných produktů
nebude v rámci vyhlášky předkládat. V mi-
nulosti přitom návrh na omezení podpořili
nejen zemědělci a potravináři, ale i mnozí
nezávislí odborníci. 

Seznam chráněných názvů masných produktů
měl přitom pouze definovat kvalitativní poža-
davky na masné výrobky. Zemědělci a potravi-
náři dlouhodobě zastávají postoj, že názvy jako
párek, klobása či řízek by měly být používány
jen u výrobků odpovídajících jasnému složení.
Veganské potraviny však dosud nejsou jakkoli
definované a mají zcela jinou výživovou hodno-
tu. Spotřebitel si tak může myslet, že příslušný
výrobek plní stejnou roli ve výživě jako jeho
vzor živočišného původu, přestože takové vlast-
nosti daná potravina vůbec nemá.

Vyhláška nikomu nic nezakazovala, jen
specifikovala, za jakých okolností je možné po-
užít vybrané názvy potravin. Podle návrhu bylo
možné i nadále vyrábět například kapustové
karbanátky. Pojem karbanátek byl v původním
návrhu specifikován jako masný výrobek, kte-
rým je tradičně i kapustový karbanátek, protože
obsahuje jako složku mleté maso. Pojem řízek
byl podle návrhu skutečně vyhrazen pro masné
výrobky, avšak podle informací, které jsou
k dispozici, žádná potravinářská firma houbové
řízky nevyrábí a návrh nijak neomezoval použí-
vání označení houby v trojobalu, který je cel-
kem tradičně zažitý. 

Navrhovaná úprava tak byla pouze doplně-
ním některých specifikací, které dříve nebylo
nutné s ohledem na situaci na trhu provádět.
Zkušenosti z minulosti také ukazují, že pokud
nejsou specifikovány zákonné názvy, dochází

k poměrně rychlému propadu kvality výrobků
na trhu. Důvodem je především tlak na cenu
a ústup od používání dražších surovin.

„Definování požadavků na výrobky je zcela
legitimní. Pokud bychom to neudělali, zhoršila
by se kvalita na trhu. Obdobné vyhlášky mají
všechny členské státy a v mnoha případech mno-
hem detailněji propracované. Cílem těchto vy-
hlášek je, aby se spotřebitelé snáze orientovali
v sortimentu výrobků, které mohou najít v ob-
chodech a jasně a jednoduše identifikovali vý-
robky, které parazitují na zažitých názvech potra-
vin, a snaží se tak navodit dojem, že mají stejné
vlastnosti jako výrobek tradiční,“ doplnila prezi-
dentka Potravinářské komory Dana Večeřová. 

Důležité je také upozornit na zavádějící
prohlášení zastánců rostlinné stravy, kteří v po-
sledních týdnech tvrdili, že díky živočišnému
názvu má zákazník intuitivní představu o tvaru,

chuti i použití produktu. Zemědělci a potravi-
náři se ostře vymezují proti takovým prohláše-
ním. Příslušné výrobky rozhodně neplní stej-
nou roli ve výživě jako jejich vzory živočišného
původu. 

„Imitace potravin živočišného původu
zneužívají výrazy z masného průmyslu. Často
jde o zavádějící a klamavé tvrzení se snahou
ukrást tradiční názvy živočišných výrobků.
O kvalitativních parametrech nemůže být vů-
bec řeč. Například sója je velmi silný alergen
pro mnoho konzumentů. Pokud mají tyto alter-
nativní výrobky na trhu uspět, nemůže to být za
cenu klamavé reklamy,“ uvedl prezident Agrár-
ní komory ČR Jan Doležal. 

Na potřebu regulovat názvy rostlinných po-
travin, které imitují potraviny živočišného pů-
vodu, upozorňuje i odborná veřejnost. Výživo-
vá hodnota rostlinných produktů napodobují-

cích potraviny živočišného původu je totiž
v mnoha případech horší. Mnohdy neobsahují
základní živiny, a v některých případech dokon-
ce ani bílkoviny.

„Pan ministr by měl možná věnovat více
pozornosti mlčící většině svého elektorátu, a ne
se rozhodovat podle počtu e-mailů, které mu
aktivisté, nadnárodní společnosti a placení lob-
bisté posílají. Ti navíc ve své komunikaci použí-
vají líbivou pohádku o houbovém řízku, který
však nikdo nikdy neviděl. A taky o karbanátku,
který ve své kuchařce definovala již před více
než dvěma sty lety Magdalena Dobromila Retti-
gová. Takže o pracně připravované vyhlášce
rozhodl počet e-mailů a peníze nadnárodních
společností. Jsme tedy semletí jako karbaná-
tek,“ dodal předseda představenstva Českého
svazu zpracovatelů masa Jaromír Kloud. 

V této souvislosti je nutné dodat, že cílem je
sjednocovat názvy správně. V minulosti se řeši-
lo například označení tuzemský rum, který je
z brambor. Skutečný rum však musí být vyro-
ben ze třtiny. Evropský soudní dvůr také rozho-
doval o pomazánkovém másle. Pojmem „más-
lo“ lze totiž na společném evropském trhu ozna-
čit jen takový výrobek, který obsahuje alespoň
80 % mléčného tuku. České pomazánkové más-
lo ho má jen mezi 31–36 %. Ani v tomto přípa-
dě nebylo možné považovat za dostačující spe-
cifikování výrobků pomocí dovětků „tuzemský“
nebo „pomazánkové“.

Zemědělci a potravináři jsou přesvědčeni,
že zástupcům výrobců alternativních potravin
ani tak nevadila novela vyhlášky, ale spíše ne-
dávný rozsudek Evropského soudního dvora.
Ten totiž upřesňuje pohled na zákonné názvy
a způsob jejich používání. Ve svém zdůvodnění
posiluje roli zákonných názvů a de facto říká, že
je není možné obcházet dovětky. Například „ve-
ganské maso“ nebudou smět dodavatelé použí-
vat. Proto volají některé organizace nejen po
tom, aby již nebyly vyhlášky aktualizované, ale
aby byly zrušeny i dosavadní požadavky, které
dosud byli zvyklí obcházet. (tz)

Chystaná vyhláška nebude omezovat používání názvosloví
u veganských napodobenin masných výrobků

foto Martin Šimek

kresba Pixabay
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Naše kavárna

Lego naší legislativy

Martin Šlapák ESG manažerem
skupiny Tipsport
Martin Šlapák byl jmenován ESG manažerem
skupiny Tipsport, kde se zaměří především na
implementaci legislativních požadavků směrni-
ce CSRD do interních procesů celé skupiny
v České republice i na Slovensku. 

Šéfem plzeňského pivovaru 
se stal Václav Šimek

Plzeňský pivovar má nového šéfa. Od ledna 2025
se jím stal Václav Šimek (49), který posledních
téměř pět let řídil pivovar ve Velkých Popovi-
cích. Ve funkci střídá Petra Kofroně, který se
přesunul na post hlavního inženýra Plzeňského
Prazdroje pro Česko a Slovensko. 

Petr Waldmann obchodním
ředitelem společnosti Würth 

Společnost Würth, přední světový výrobce
montážní a upevňovací techniky, má od 1. led-
na nového ředitele obchodu pro Českou repu-
bliku. Stal se jím Petr Waldmann, talentovaný
manažer, který pracuje ve skupině Würth již od
roku 2018 a nyní bude zodpovědný za vztahy se
zákazníky a rozvoj obchodu v Česku. 

Změny u DPP a DPČ v roce 2025
V roce 2025 vstoupily v platnost změny, které
ovlivnily podmínky zdravotního pojištění pro
osoby pracující na dohodu o provedení práce
(DPP) a dohodu o pracovní činnosti (DPČ).

Pro účely zdravotního pojištění se za za-
městnance považuje osoba pracující na DPP,
pokud její příjem z této dohody (nebo z více do-
hod u jednoho zaměstnavatele) v kalendářním
měsíci dosáhne částky, která splňuje podmínky
pro účast na nemocenském pojištění. Podle § 7a
zákona č. 187/2006 Sb. (ve znění pozdějších
předpisů) je započitatelný příjem stanoven na
25 % průměrné mzdy, což od 1. ledna 2025 činí
11 500 Kč (do 31. prosince 2024 to byla částka
vyšší než 10 000 Kč). Jestliže však příjem z DPP
přesáhne tuto hranici, stává se tato osoba samo-
plátcem a zdravotní pojištění si musí hradit sa-
ma, pokud není vedena v kategorii, za kterou
pojistné hradí stát.

Osoba pracující na DPČ se pro účely zdra-
votního pojištění považuje za zaměstnance, po-
kud její měsíční příjem (nebo příjem z více do-
hod u jednoho zaměstnavatele) dosáhne stano-
vené výše započitatelného příjmu. V roce 2025
je tato částka stanovena na 4500 Kč (do 31. pro-
since 2024 to bylo 4000 Kč). Pro DPČ platí, že
povinnost platit zdravotní pojištění závisí na
výši měsíčního příjmu. Pokud příjem z DPČ či-
ní měsíčně 4500 Kč a více, zdravotní pojištění
odvádí zaměstnavatel. Jestliže však příjem
z DPČ nepřesáhne tuto hranici, stává se tato
osoba samoplátcem a zdravotní pojištění si mu-
sí hradit sama, pokud není vedena v kategorii,
za kterou pojistné hradí stát.

Osoby pracující na dohodu o provedení
práce (DPP) nebo dohodu o pracovní činnosti
(DPČ) by měly sledovat aktuální hranice příjmů
pro účast na zdravotním a nemocenském pojiš-
tění, protože tyto hranice určují, zda jsou po-
vinny platit zdravotní pojištění, nebo zda jim
bude pojistné hrazeno státem (pokud splňují
příslušné podmínky). V praxi to znamená, že
zaměstnavatel nese odpovědnost za přihlášení
pracovníka na DPP/DPČ k pojištění a za odvo-
dy, pokud příjem z dohody překročí stanovenou
hranici. (tz)

Sponzoring, charita, pomoc

Nadace a 35 miliónů korun
Nadace MONETA Clementia poskytla loni v rám-
ci svých čtyř pilířů pomoci rekordních 35 miliónů
korun. Nejvyšší částku, 13,3 miliónu korun, roz-
dělila prostřednictvím svého grantového pro-
gramu, který podporuje činnost neziskových
organizací. Klientům Skupiny MONETA, kteří
se bez vlastního zavinění ocitli ve finanční tísni,
odpustila závazky přesahující částku 13,1 mi -
liónu korun. (tz)
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Jarní Tradinář – od ledna do června 
Martina Boledovičová, 
Martina Viktorie Kopecká
Kniha mapuje období od masopustu do Letnic
a obsahuje 80 tradičních i moderních jarních
receptů (např. masopustní koblihy, boží milosti,
postní jídla, polévky, božíhodové menu, kynuté
jidáše, mazance i jarní pokrmy z prvních bylin
a zelených lístků). Masopust, postní období, Ve-
likonoce, to jsou milníky v ročním koloběhu,
k nimž je dobré se vracet. Ke každému Jarnímu
Tradináři zakoupenému na www.smartpress.cz
získáte TraDiář zdarma.

Skryté investiční poklady
Daniel Gladiš
V nové knize zkušený investor a zakladatel Vl-
tava Fund, otevírá dveře do svého investičního
světa. Po dvou úspěšných publikacích se zamě-
řuje na konkrétní investice, které uskutečnil
v poslední době, a detailně vysvětluje, jaké dů-
vody ho k nim vedly. Kniha nabízí hluboký
vhled do principů hodnotového investování
v současném prostředí, kde dominují pasivní
strategie. Tento unikátní pohled je neocenitel-
ným průvodcem pro všechny, kdo se chtějí zdo-
konalit ve světě investic.

Tuzemské podnikatelské prostředí má šesté
nejhorší podmínky v evropské sedmadva-
cítce, oproti minulému roku se propadlo
o dvě příčky, vyplývá to z analýzy Indexu
prosperity a finančního zdraví. Za zhorše-
ním stojí zejména rostoucí ceny elektřiny,
které se od roku 2021 firmám více než
zdvojnásobily, a také zvýšení daně z příjmu
právnických osob na počátku letošního ro-
ku. Podpořit podnikání by mohla mimo jiné
podpora burzy cenných papírů. Ta má totiž
v současnosti osmou nejnižší tržní kapitali-
zaci v EU, což limituje financování firem
a startupů.

Podle analýzy Indexu prosperity a finančního
zdraví je podnikatelské prostředí v Česku na 
22. místě z 27 států EU. Jde o zhoršení o dvě pří-
čky oproti loňskému roku. Mezi státy s méně
přívětivým prostředím se řadí i Slovensko, Ru-
munsko či Itálie, naopak severské státy nabízejí
podstatně lepší podmínky. Nejlepší podnikatel-
ské prostředí má Finsko, které se může pochlu-
bit vysokým počtem startupů, relativně nízkou
korporátní daní i nejnižšími cenami za elektři-
nu pro firmy. 

Právě rostoucí ceny elektřiny v poslední do-
bě výrazně zatěžují český business. „Ještě v ro-
ce 2021 platily průměrně podniky (se spotřebou
500–1999 MWh) desetinu eura za kilowattho-
dinu, nicméně do roku 2023 se tato cena vy-
šplhala na více než dvojnásobek. Firmy v Česku
tak nyní mají 13. nejdražší elektřinu v EU. Tato
hodnota se sice nyní blíží evropskému průmě-
ru, každopádně problém představuje zmíněný
skokový nárůst,“ komentoval cenový posun Mi-
lan Mařík, analytik Evropy v datech.

Podnikání v ČR neprospělo ani zvýšení da-
ní. Konkrétně v roce 2024 vzrostla daň z příjmů

právnických osob v rámci konsolidačního ba-
líčku z 19 % na 21 %. Korporátní daň v tuzem-
sku dosahuje 14. nejnižší hodnoty v EU, prak-
ticky tak odpovídá unijnímu průměru. 

Ve Finsku, které má nejlepší podnikatelské
prostředí, dosahuje tržní kapitalizace burzy
96 % HDP. Takto vysoká úroveň poukazuje na
sílu burzy, ale přináší i rizika, jako je možné pře-
hřátí trhu nebo nízká diverzifikace. „Ve srovná-
ní s USA jde ale stále o nízké hodnoty. Avšak
koncentrace na několik málo odvětví může být
určitým rizikem v případě přehřátí, či naopak
propadu právě v těchto odvětvích,“ poukázal na
situaci Petr Bártek, vedoucí akciový analytik
České spořitelny.

Česko se naopak potýká s opačným problé-
mem – tržní kapitalizace pražské burzy činí jen
17 % HDP, což je osmý nejnižší podíl v EU. Ma-
lá velikost burzy vede k problémům, jako je vyš-
ší zadlužování firem. „Nízká tržní kapitalizace
hlavního indexu akciového trhu a relativně níz-
ké objemy obchodování odrazují větší investo-
ry, a následně pak firmy od vstupu na burzu, ať
už pro získání kapitálu na rozvoj, nebo třeba pro
částečnou realizaci výnosu. Firmy tak musí při
rozvoji spoléhat ve vyšší míře na rizikovější dlu-
hové financování nebo se vzdát částečně či zcela
kontroly nad firmou,“ vysvětlil Petr Bártek. 

Mezi příčiny nízké kapitalizace patří i kon-
zervativní důchodový systém. „Ten totiž příliš
nemotivuje k investicím do rizikovějších aktiv,
jako jsou akcie. Druhým důvodem je velmi níz-

ká podpora akciového trhu ze strany politiků.
Ti bohužel často přehlížejí konkurenční výhodu
ekonomik, kde fungující akciový trh slouží jako
zdroj financování rozvoje firem. Výsledkem je,
že český akciový trh je v poměru k HDP dvakrát
menší, než je velikost typická v Evropě, a něko-
likanásobně menší oproti nejrozvinutějším
skandinávským trhům,“ zhodnotil stav české
tržní kapitalizace Petr Bártek.

Zhoršené financování firem se odráží i na
nižším počtu startupů v Česku, jakkoliv za ním
stojí více důvodů. Na milión obyvatel v tuzem-
sku připadá 166 startupů, tj. osmá nejnižší hod-
nota v EU. V tuzemsku totiž není podnikatelská
kultura tak silná a potřebovali bychom větší
podporu podnikání. „My Češi, i když jsme pod-
nikaví, stále nemáme mindset Izraelců či Ame-
ričanů a riziko neúspěchu nás svazuje, a mnoh-
dy i přímo odrazuje od zakládání businesso-
vých projektů. Mezi lídry v počtu startupů na
hlavu patří severské země jako Finsko a Švéd-
sko. Tyto státy staví na tradici vzdělávání a rov-
nostářské společnosti, kladou velký důraz na
vytváření inovací, často spjatých s ekologií, a za-
pojují vysoké školy a vědce do aplikovaného vý-
zkumu. To je cesta, která by Česku taky slušela
a mohla pomoci,“ komentoval Tomáš Milota,
šéf společnosti Seed Starter České spořitelny.

Na nízkou tendenci lidí podnikat upozor-
ňuje i Jan Indráček, výkonný ředitel Druhé eko-
nomické transformace: „Bohužel se od ro-
ku 2013 nezapojujeme do mezinárodního vý-
zkumu Global Entrepreneurship Monitor – ale
tehdy se ukazovalo, že jsme na chvostu podni-
kavostí lidí. V Česku vidělo příležitosti pro zalo-
žení firmy jen 23 % Čechů, v Nizozemsku to by-
lo 33 %, ve Švédsku třeba 64 %. Měli bychom se
zaměřit na rozvoj podnikavosti u mladých lidí,
a to nejen na úrovni státu, ale i firem a nezisko-
vých projektů.“ (tz)

Česko má šesté nejhorší
podmínky pro podnikání v EU

Udržitelnost

Hospodářská komora ČR vyjádřila vážné
obavy nad návrhem nového nařízení evrop-
ské komise upravujícím požadavky pro kotle,
krby a kamna spalující dřevo, dřevěné brike-
ty, pelety a další biomasu. Připojila se k varo-
vání Asociace pro ekologické vytápění dře-
vem, Asociace podniků topenářské techniky,
Cechu topenářů a instalatérů ČR, Klastru
Čes ká peleta a Společenstva kominíků ČR.

Zavedení navrhovaných opatření týkajících se
ekodesignu kotlů a lokálních topidel na dřevo,
dřevěné brikety, pelety a další paliva souhrnně
označovaná jako biomasa, by ohrozilo celý če-
ský průmysl spojený s tímto odvětvím. V ex-
trémně krátké době by přinesl existenční prob-

lémy zejména pro malé a střední firmy v oblasti
výroby spotřebičů na pevná paliva i v oblasti vý-
roby a distribuce biopaliv. 

Navrhovaná směrnice zavádí mimo jiné
i povinné připojení všech lokálních topidel na
dřevo k elektrické síti pro automatickou regulaci
vzduchu. „Tento požadavek likviduje jednu
z hlavních výhod vytápění dřevem – jeho nezávi-
slost na dalších zdrojích energie. V době, kdy se
Evropa potýká s energetickou krizí, je absurdní
nařizovat spotřebitelům závislost na elektřině,“
řekl prezident HK ČR Zdeněk Zajíček. 

Dalším problematickým bodem je drastické
zpřísnění emisních limitů a minimální účinnosti
u spotřebičů na pevná paliva. „Takto přísná regu-
lace by v podstatě znamenala, že většina součas-
ných krbů a kamen by byla neprodejná, což by

vedlo k silnému omezení výběru a zdražení no-
vých produktů až o desítky procent. Podle našich
analýz je v současnosti na trhu v ČR řádově nece-
lých 5 % výrobků, které by mohly po úpravách
v relativně krátké době plnit všechny navrhované
požadavky, na trhu EU jich bude méně než 10 %.
Jde však o cenově extrémně drahá zařízení, která
nejsou dostupná běžným občanům,“ upozornil
Zdeněk Lyčka, prezident Asociace podniků to-
penářské techniky ČR. 

Směrnice, která má za cíl snížit emise, mů-
že mít opačný efekt. „Lidé nebudou mít pro-
středky na výměnu starých topidel za nová.
Navíc jsou krby a kamna stále klíčovým zdro-
jem vytápění pro stovky tisíc domácností,“ va-
roval Jaroslav Schön, prezident Společenstva
kominíků ČR. (tz)

Ohrozí výrobce kotlů, krbů i kamen na dřevo
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Investiční gramotnost v České republice
poprvé v historii měření klesla a vrátila se
na úroveň roku 2022. Zhoršení se týká té-
měř všech regionů a demografických sku-
pin. Vyplývá to z posledního Indexu inves-
tiční gramotnosti, který vypracovala inves-
tiční platforma Portu na základě výzkumu
agentury IPSOS.

Index investiční gramotnosti sleduje již od ro-
ku 2021 úroveň vědomostí české populace v klí-
čových investičních oblastech. Nejnovější prů-
zkum, realizovaný na reprezentativním vzorku
1021 obyvatel v prosinci 2024, ukazuje, že in-
vestiční gramotnost v Česku poprvé za poslední
čtyři roky zaznamenala pokles. Češi dosáhli
průměrné hodnoty 106,7 bodu oproti 113,9 bo-
du v předchozím roce, což znamená návrat
k úrovni z roku 2022 (105,5 bodu).

„Investiční gramotnost je důležitá, protože
pomáhá lidem lépe zvládat rizika a finančně se
připravit na budoucnost. Meziroční pokles ale
ukazuje, že v době růstů na akciových trzích se
v lidech může vytvořit falešný pocit bezpečí
a snížit zájem o vzdělávání v oblasti investic. Li-
dé pak mohou podceňovat rizika a jsou náchyl-
nější k tomu dělat v investicích chyby. Pravidel-
né sledování investiční gramotnosti pomáhá od-
halit slabiny a pracovat na jejich zlepšení, což je
klíčové pro finančně stabilnější budoucnost Če-
chů,“ komentoval zakladatel investiční platfor-
my Portu Radim Krejčí.

Průzkum rovněž odhalil, že investiční gra-
motnost klesla podruhé v řadě na Slovensku, kde
dosahuje hodnoty 92,7 bodu (97,3 v roce 2023
a 98,8 v roce 2022). Výrazný náskok Čechů v in-
vestiční gramotnosti před Slováky může být způ-
soben lepším přístupem tuzemských občanů ke
vzdělání v oblasti financí a investic, příkladem je
třeba vznik poměrně velkého množství nezávi-
slého vzdělávacího obsahu.

„Čisté bohatství průměrného Čecha vzrost-
lo mezi lety 2013 a 2023 z 246 000 na 766 000 Kč.
Za stejnou dobu vzrostlo čisté bohatství prů-
měrného Slováka v nominálním vyjádření
v přepočtu ze 128 000 na 220 000 Kč,“ řekl Lukáš
Kovanda, hlavní ekonom Trinity Bank. Průměr-
ný Čech je podle Kovandy dnes zhruba 3,5krát
bohatší než průměrný Slovák, pokud se sečte
movitý a nemovitý majetek a odečtou dluhy.
„V roce 2013 byl přitom průměrný Čech bohatší
jen ani ne dvakrát. S daleko rychlejším růstem

bohatství se Češi musí přirozeně více než Slováci
starat o to, jak své volné prostředky také investo-
vat a dále zhodnotit. A také mají více majetku,
který vůbec mohou zhodnocovat. Proto je přiro-
zené, že více rozvíjejí svoji investiční gramot-
nost. V jistém smyslu prostě musí. Pokud tedy
nechtějí o svůj získaný majetek přijít nebo po-
kud jej nechtějí neproduktivně nechávat ležet la-
dem,“ vysvětlil Lukáš Kovanda.

Zhoršení investičních znalostí bylo zazna-
menáno jak u mužů, tak u žen. Muži si stále ve-
dou lépe, s průměrným skóre 125,7 bodu oproti
88 bodům u žen, kde se znalosti propadly do-
konce pod úroveň z roku 2022. Pokles investič-
ní gramotnosti byl evidován napříč všemi věko-
vými kategoriemi. Nejlépe si vedou lidé ve věku
45–53 let, naopak nejmladší kategorie 18–26 let
dosáhla nejnižšího skóre.

„Investování se v poslední době stává velmi
populárním tématem napříč celou společností.
Díky makroekonomickým podmínkám v ne-
dávném období a v kombinaci se silnou kampa-
ní prakticky všech subjektů, které investice na-
bízejí, se do investování pouští čím dál více lidí.
Nejde tak již jen o doménu lidí s vyšším vzdělá-
ním, a tudíž vyšším povědomím o rizicích. Za
mě proto horší výsledek indexu není zase až ta-
kovým překvapením,“ doplnil Jiří Kovařík, ře-
ditel externí komunikace Burzy cenných papírů
Praha.

Praha zůstává regionem s nejvyšší investiční
gramotností (129,6 bodu), kde dokonce došlo
k mírnému zlepšení. Na opačném konci spektra
je Královéhradecký kraj (93,4 bodu), následova-
ný Ústeckým (94,9 bodu) a Olomouckým krajem
(95,3 bodu). 

Nejvyšší investiční gramotnost mají lidé
s vysokoškolským vzděláním a obyvatelé měst
s více než 100 000 obyvateli, přičemž obě tyto
skupiny zaznamenaly meziroční nárůst svých
znalostí. Lidé s nižším vzděláním a z menších
měst si naopak pohoršili, což signalizuje rozeví-
rání nůžek u těchto dvou skupin. Rozdíl mezi
lidmi s vysokoškolským vzděláním (143,6 bodu)
a základním vzděláním (77,5 bodu) je propastný.
Investiční gramotnost také koreluje s příjmem.
Lidé s měsíčním příjmem do 15 000 Kč dosáhli
průměru 91,3 bodu, zatímco ti s příjmem nad
100 000 Kč dosáhli 187,9 bodu.

„Regionální rozdíly v investiční gramotnosti
v České republice jsou příkladem toho, jak socio-
ekonomické faktory ovlivňují úroveň finančních
znalostí,“ uvedl člen Národní ekonomické rady

vlády Dominik Stroukal, který přednáší na Me-
tropolitní univerzitě Praha. „Praha vyniká díky
koncentraci vysokoškolsky vzdělaných obyvatel
a dostupnosti skvělého vzdělávání. Naopak re -
giony s nižšími průměrnými příjmy a méně kva-
litním vzděláním zůstávají na chvostu. Index in-
vestiční gramotnosti výmluvně ukazuje, jak dů-
ležité je se regionálním rozdílům věnovat. A jako
pro rodáka z Ústeckého kraje je to pro mě i téma
osobní,“ dodal Dominik Stroukal.

Průzkum odhalil, že přibližně tři čtvrtiny li-
dí mají povědomí o rozdílu mezi spořením a in-
vestováním a o vztahu mezi rizikem a výnosem.
A osm z deseti Čechů rozumí vlivu inflace, za
což s trochou nadsázky vděčí období silného
zvyšování cen mezi lety 2022–2023. Výrazně
vzrostlo povědomí o principu diverzifikace, kaž-
dý šestý občan ví, že sázkou na jednu kartu ri-
skuje vysokou kolísavost. Češi se však hůře
orien tují v problematice složeného úročení
(45 %), počítání s procenty (39 %) a vlivu směn-
ného kurzu na investice (43 %).

Problematika historické výnosnosti a bu-
doucích výnosů zaznamenala silný pokles.
I z důvodu růstové trajektorie uplynulých dvou
let si polovina Čechů myslí, že pokud se cena ak-
cie jeden rok zhodnotila, je další růst zaručený.
Pouze 37 % respondentů správně uvedlo, že ne-
existuje pojištění proti poklesu akciového trhu,
15 % lidí se mylně domnívá, že proti poklesům
chrání Česká národní banka. Dále dvě třetiny
Čechů nezná správnou sazbu pro zdanění pří-
jmů z cenných papírů.

„Největší problém dělá Čechům porozumě-
ní nemožnosti předpovídání budoucích výnosů
na základě historické výkonnosti. V období ros-
toucích trhů totiž spoléhají na to, že růst bude
pokračovat i nadále. První propad poté může
způsobit vylekání vedoucí až k zanevření na in-
vestice. Je třeba stále opakovat, že propady k in-
vestování patří. Dlouhodobým investorům, kte-
ří to pochopí, mohou trhy přinést průměrné
zhodnocení ve výši 7–10 % ročně,“ podotkl
analytik Portu Lukáš Raška.

Meziročně kleslo sebevědomí v oblasti inves-
tic, když se za znalého investora považuje pouze
26,9 % oproti loňským 33,7 %. Avšak vysoké se-
bevědomí neodpovídá skutečným znalostem. Je-
dinci, kteří se považují za „velmi znalé“, často za-
ostávají za těmi, kteří se označují jako „relativně“
či „spíše“ znalí. Naopak, tři čtvrtiny Čechů se po-
važují za investičně „nepříliš“ znalé nebo „zcela“
neznalé. Muži sami sebe považují za znalejší in-

vestory oproti ženám, což odpovídá jejich vyš-
ším znalostem, zatímco ženy si v investování stá-
le nevěří.

„Sebevědomí je dobrý sluha, ale zlý pán. Ti,
kdo si v investicích věří nejvíce, ve skutečnosti
zaostávají ve znalostech oproti těm umírněněj-
ším. Jde o přesnou ukázku Dunning-Krugerova
efektu,“ upozornila Jana Brodani, výkonná ředi-
telka Asociace pro kapitálový trh ČR.

Pokles investiční gramotnosti může být způ-
soben falešným pocitem bezpečí, kdy růst akcio -
vých trhů a klesající úrokové sazby vytvářejí iluzi,
že investování nevyžaduje hlubší pochopení. Li-
dé pak méně vnímají potřebu dalšího vzdělávání.
Rostoucí trhy mohou navodit dojem, že investo-
vání je snadné a méně rizikové, což snižuje moti-
vaci pochopit jeho komplexitu. Tento optimiz-
mus spolu s menší potřebou vzdělávání může pa-
radoxně vést k poklesu investiční gramotnosti
i za příznivých tržních podmínek. 

Pro zlepšení investiční gramotnosti je klíčo-
vé pokračovat ve vzdělávání a zdůrazňovat rizi-
ka spojená s investováním. Vzdělávání podpo-
ruje schopnost analyzovat investiční příležitos-
ti, snižuje impulzivní rozhodnutí a povzbuzuje
k dlouhodobému plánování.

„Turbulentní situace uplynulých tří let má
zásadní vliv na znalosti a zájem lidí o investová-
ní. Krizové roky pozitivně ovlivňují vědomosti
lidí, kteří si díky vlastní zkušenosti lépe uvědo-
mují rizika, ale i přínosy investování. Naopak
pokles investiční gramotnosti může být důsled-
kem iluzorního pocitu bezpečí vyvolaného růs-
tem trhů. Tento fenomén paradoxně snižuje
motivaci k dalšímu vzdělávání. Abychom tuto
situaci napravili, je nezbytné intenzivně pokra-
čovat ve vzdělávacích aktivitách,“ uzavřel analy-
tik Portu Lukáš Raška. (tz)

Akciové trhy loni sice rekordně stoupaly,
investiční znalosti Čechů ale naopak klesly

O Portu

Portu je první česká robo-advisory investiční
platforma, která vznikla ve finanční společnos-
ti Wood & Company, přední středoevropské
investiční skupině s třicetiletou tradicí. Portu
se zaměřuje na nízkonákladové a zároveň di-
verzifikované investice, především do burzov-
ně obchodovaných fondů. Je pro všechny,
kteří chtějí investovat dlouhodobě, a přitom
mít přehled o svých investicích online. 
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